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معاون وزیر نفت  خبرداد

ذخیره ۱۸میلیارد دلار نفتی در چین

 معاون وزیر نفت با اشاره به فروش ۵۰ میلیون بشکه 
میعانات گازی روی آب از آمادگی آغاز فروش گاز به 
امارات خبر داد و گفت: ۱۸ میلیارد دلار از درآمدهای 

نفتی در بانک های چین سپرده گذاری شده است. 
علی کاردر دیروز در حاشیه نشست خبری در جمع 
خبرنگاران درباره آخرین وضعیت تولید نفت و گاز ایران 
گفت: از ابتدای امسال تاکنون دو حادثه جدید در پارس 
جنوبی به وقوع پیوسته که منجر به کاهش تولید گاز ایران 

برای مدت زمان کوتاهی شده است.
معاون وزیر نفت با اعلام اینکه اواسط امسال حجم تولید 
گاز ایران حدود ۴۹۰ میلیون مترمکعب در روز بوده است 
که با بهره برداری از ۷ فاز جدید پارس جنوبی هم اکنون 
ظرفیت تولید گاز از مرز ۸۴۰ میلیون مترمکعب در روز 
گذشته است تصریح کرد: از این میزان حدود ۲۵۰ میلیون 
مترمکعب افزایش تولید گاز از حوزه پارس جنوبی داشتیم.

مدیرعامل شرکت ملی نفت با اشاره به تولید روزانه ۴۸۰ 
میلیون مترمکعب گاز شیرین در پارس جنوبی اظهار 
داشت: با توجه به توقف واردات گاز از ترکمنستان هم 

اکنون مشکلی برای تامین گاز کشور وجود ندارد.
این مقام مسئول همچنین از افزایش ظرفیت تولید 
میعانات گازی ایران از ۳۲۵ هزار بشکه به حدود ۵۵۰ 
هزار بشکه در روز خبر داد و افزود: اواسط سال ۹۵ حدود 
۷۵ میلیون بشکه میعانات گازی ذخیره سازی شده بر 
روی آب داشتیم که هم اکنون با بازاریابی انجام گرفته 
کل حجم ذخیره میعانات گازی روی آب ایران به ۲۵ 
میلیون بشکه کاهش یافته و پیش بینی می شود که تا 
پایان فروردین ماه سال ۹۶ کل موجودی به فروش برسد.

وی ارزش ۵۰ میلیون بشکه میعانات گازی فروخته 
شده روی آب ایران را بیش از ۲.۵ میلیارد دلار عنوان کرد 
و افزود: هم اکنون تولید نفت ایران به تولید ۳.۹ میلیون 
بشکه در روز رسیده که حتی امکان افزایش تولید نفت 
به مرز چهار میلیون بشکه در روز وجود دارد که با بهره 
برداری از واحدهای جدید نمک زدایی این ظرفیت از مرز 

چهار میلیون بشکه در روز عبور می کند.
افزایش صادرات نفت به ۲.۳ میلیون بشکه

کاردر متوسط صادرات روزانه نفت ایران را از ابتدای 

امسال تا کنون دو میلیون و ۳۲۵ هزار بشکه اعلام کرد و 
گفت: از این میزان ۶۵۰ هزار بشکه هم در کنار نفت خام، 

میعانات گازی به خارج از کشور صادر شده است.
این مقام مسئول در خصوص آخرین وضعیت صادرات 
در دسامبر ۲۰۱۶  داد:  توضیح  اروپا هم  به  نفت خام 
میلادی، حجم صادرات نفت ایران به حدود ۹۰۰ هزار 
بشکه افزایش یافت که هم اکنون به طور متوسط روزانه 
حدود ۶۰۰ هزار بشکه نفت به کشورهای اروپایی صادر 

می شود.
معاون وزیر نفت با رد هر گونه ارائه تخفیف برای فروش 
نفت ایران به مشتریان اروپایی و آسیایی تاکید کرد: نفت 
خام ایران مطابق با قیمت های رسمی به فروش می رسد 

و عددی را به عنوان تخفیف در نظر نمی گیریم.
پیشنهاد جدید نفتی شل به ایران

با  نامه  تفاهم  امضای  خصوص  در  همچنین  وی 
شرکت های بین المللی هم گفت: شرکت های خارجی 
همچون اینپکس ژاپن، اوام وی اتریش، شل انگلیس و 
پتروناس مالزی تاکنون نتایج مطالعات خود را برای توسعه 

برخی میادین به شرکت ملی نفت ایران ارسال کردند.
ذخیره ۱۸ میلیارد دلار نفتی در چین

را  ایران  نفتی  باقیمانده  کاردر حجم کل طلب های 
از پالایشگران اروپایی و آسیایی را حدود ۴.۵ میلیارد 
یورو اعلام کرد و افزود: از این میزان فقط از هند حدود 
۲ میلیارد یورو طلب داریم که گفتگوها توسط شرکت 
ملی نفت و بانک مرکزی برای وصول بدهی های نفتی از 

هندی ها در حال انجام است.
مدیر عامل شرکت ملی نفت با بیان اینکه در شرایط 
فعلی پول قابل توجهی از فروش نفت ایران در چین و 
عمان وجود ندارد تصریح کرد: از زمان دولت قبلی حدود 
۱۸ میلیارد دلار پول حاصل از فروش نفت ایران در بانک 
های چینی سپرده گذاری شده که قرار بوده از محل این 
۱۸ میلیارد دلار سه برابر آن وام از سوی چینی ها در 

اختیار شرکت های ایرانی قرار داده شود.
معاون وزیر نفت با بیان اینکه ذخیره ۱۸ میلیارد دلار و 
وصول آن ربطی به شرایط پسابرجام ندارد و باید مکانیزم 
قانونی مطالبه وامی که در اختیار چینی ها قرار دادیم در 

مدت زمان تعیین شده سپری شود، تاکید کرد: تا زمانی 
که این پروسه و فرآیند قانونی پشت سر گذاشته نشود 
نمی توانیم این ۱۸ میلیارد دلار را از بانک های چینی 

دریافت کنیم.
وی همچنین کل طلب نفتی ایران را از شرکت های 
کوچک و پالایشگاه های اروپایی را شامل پالایشگاه هایی 
در یونان و خریدارانی در مراکش و ایتالیا را کمتر از ۵۰۰ 
میلیون یورو عنوان کرد و یادآور شد: تاکنون کل مطالبات 

نفتی ایران به طور کامل وصول شده است.
پیشنهاد گازی ایران به کرسنت امارات

به گزارش مهر، کاردر در پاسخ به پرسشی در خصوص 
قرارداد کرسنت هم گفت: دو هفته پیش به شرکت الهلال 
امارات)کرسنت( درخواست رسمی دادیم که آماده تحویل 
گاز به آنها هستیم و آنها در  حال بررسی این مساله 

هستند.
به گفته مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران این مساله 
در قالب روح کلی همان قرارداد قبلی پیگیری می شود و 

قرارداد جدیدی منعقد نشده است.
برگزاری مناقصه  نفتی در ۲۷ بهمن

این عضو هیات مدیره شرکت ملی نفت همچنین با 
اشاره به برگزاری مناقصه میدان های نفتی ایران، یادآور 
شد: فراخوان شرکت ملی نفت ایران ارائه شد و شرکت های 
خارجی مدارک خود را به شرکت ملی نفت ایران ارسال 
کردند. به طور کلی ۲۹ شرکت در لیست اول قرار گرفتند 
و از آنجایی که اطلاعات برخی از شرکت ها کامل نبود 
درخواست دادیم اطلاعات خود را مجددا ارسال کنند. ما 
علاقه  داریم تعداد بیشتری شرکت در لیست مناقصات 

قرار بگیرند، اما فعلا ۲۹ شرکت تایید صلاحیت شدند.
معاون وزیر نفت با اشاره به زمان برگزاری مناقصه، تاکید 
کرد: قرار بود نخستین مناقصه در آخر ژانویه برگزار شود 
اما این مناقصه با ۱۵ روز تاخیر و در ۱۵ فوریه )۲۷ بهمن( 
برگزار خواهد شد. اسناد تهیه شده و در مرحله گرفتن 

تاییدیه از کمیسیون مناقصات است.
کاردر در خصوص طرح های تولید LNG  ایران هم 
اظهار کرد: همچنین در زمینه ی LNG فراخوان داده شده 
تا شرکت ها در این زمینه اقدام کنند و ظرفیت تعیین 
تا  اعلام کردیم   LNG برای را  شده ۱.۵ میلیون تنی 

سرمایه گذاران پیشنهاد خود را ارائه دهند.
دلایل تاخیر در توسعه لایه نفتی پارس جنوبی

این مقام مسئول در خصوص دلایل تاخیر در توسعه 
لایه نفتی پارس جنوبی با اشاره به برداشت لایه های نفتی 
پارس جنوبی، تبیین کرد: در برداشت از این لایه ها تاخیر 
داریم که دلیل آن نامساعد بودن آب و هوا در منطقه 
است. در حدود ۴۵ روز گذشته تنها هشت روز توانستیم 
از خلیج فارس استفاده اجرایی داشته باشیم. هر زمان هوا 
بهتر شد کشتی ها را مستقر می کنیم. امیدوارم بتوانیم ۳۰ 
تا ۳۵ هزار بشکه از لایه های نفتی پارس جنوبی برداشت 
کنیم. در حال حاضر از نظر عملیاتی و تجهیزات مشکلی 
در این زمینه وجود ندارد. وی در پایان در مورد گاز اسیدی 
موجود در هوای اهواز، خاطرنشان کرد کرد: این گاز همراه 
با وجود ریزگردها در هوا مردم این شهر را آزار می دهد. 
امیدواریم تا ۱۵ اسفندماه یا پایان ماه جاری طرحی که 
مشهور به طرح آماک است به تولید برسد و دیگر گاز 
اسیدی نداشته باشیم تا میزان آلودگی هوای اهواز کاهش 

می یابد.

معاون وزیر اقتصاد خبرداد

فرمان دولت برای تجمیع حساب های وزارتی
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به نص صریح قانون برای تجمیع حساب های دولتی در 
خزانه و واریز و پرداخت تنها با مجوز خزانه داری کل گفت: این حسابها جاری است 

و هیچ سودی به آن تعلق نمی گیرد. 
دولت مدتی است تصمیم گرفته تا تمام دخل و خرج های زیرمجموعه های 
خود را شفاف کرده و با راه اندازی خزانه الکترونیک، زمینه ساز شفافیت بیشتر در 
پرداختها و دریافتهای دولتی و دستگاههای عمومی کشور شود. بر این اساس، قرار 
است که تمام حسابهای دولت و دستگاههای عمومی تجمیع شده و واریزی ها به 

خزانه انجام گیرد و در مقابل، هر پرداختی هم با مجوز خزانه صورت گیرد.
در این میان، به تازگی دولت حقوق تمامی کارمندان را هم از خزانه پرداخت می 
کند و هیچ دستگاه دولتی اجازه ندارد تا حتی یک ریال خارج از ضوابط خزانه، به 
کارمندی پرداخت کند. در واقع، دولت می خواهد با این اقدام، یک دیوار شفاف را 

به دور دریافت و پرداختهای دولت، کارمندان آن و مدیران بکشد.
البته آنچه که وزارت امور اقتصادی و دارایی در این میان دنبال می کند، تجمیع 
همه حسابهای دولتی و حتی قوه قضاییه است که البته به مرور در حال انجام است. 
نکته حائز اهمیت اما آن است که اکنون رقابت بسیار تنگاتنگی از سوی بانکها بر سر 
حسابهای دستگاههای دولتی شکل گرفته؛ چراکه به هرحال سود بالایی در گردش 
مالی این حسابها است و هر بانکی که بتواند منابع بیشتری را جذب کند، به طور 

قطع، سودآوری بیشتری هم خواهد داشت.
بر همین اساس به نظر می رسد که تجمیع حسابهای دولتی کار سختی هم باشد. 
همانطور که سعید میرشجاعیان، معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی در این رابطه در 
پاسخ به این سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه »بخشی از درآمد دستگاههای دولتی 
ناشی از سودی است که بانکهای عامل آنها، پرداخت می نمایند، بنابراین به نظر نمی 
رسد برای دستگاههای دولتی جذابیتی داشته باشد که بخواهند حسابهای خود را 
از بانکی که سودآور است، به خزانه منتقل کنند«، گفت: به هرحال قانون می گوید 

که حسابها باید جاری شود، متمرکز کردن آن هم سخت است.
وی می افزاید: متن قانون این است و اگر می خواهیم خزانه داری الکترونیک را 
در کشور تجربه کرده و حسابها و دریافت و پرداختهای دولت شفاف شود، باید این 

اتفاق رخ دهد.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به پرسش دیگر مهر مبنی بر اینکه 
آیا خزانه به این حسابها سود پرداخت خواهد کرد، تصریح کرد: این حسابها، حساب 
جاری است و هیچ سودی به آن تعلق نمی گیرد. این کار سختی به نظر می رسد 
و برای این است که دستیابی به رشد بالا، نیازمند جراحی های سخت است و این 

جراحی ها هم، ممکن است درد و خونریزی داشته باشد.
میرشجاعیان گفت: این کار هم برای مجموعه دولت دردآور است و هم برای 
دستگاههای دولتی بسیار سخت است، اما راهی است که بر اساس نص صریح 

قانون باید طی شود. 

واکنش نفتی ایران به تحریم آمریکا

خارجی ها میز مذاکره راترک نکردند
 یک مقام مسئول در واکنش به تحریم های جدید آمریکا علیه ایران، گفت: 
تاکنون شرکت های خارجی برای سرمایه گذاری در پتروشیمی، مذاکره با ایران را 

متوقف نکرده اند. 
حسین علیمراد درباره تاثیر تحریم های جدید دولت آمریکا علیه ایران، گفت: 
تاکنون این تحریم ها تاثیری بر روند مذاکرات ایران با شرکت های بین المللی علاقه 

مند برای سرمایه گذاری در صنایع پتروشیمی ایران نداشته است.
مدیر سرمایه گذاری شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اعلام اینکه هم اکنون هیچ 
یک از شرکت های خارجی طرف مذاکره با شرکت ملی صنایع پتروشیمی از انجام 
گفتگوها عقب نشینی نکرده اند، تصریح کرد: به عنوان نمونه هفته گذشته هیاتی از 
شرکت توتال فرانسه برای نهایی کردن مذاکرات سرمایه گذاری مستقیم در صنعت 

پتروشیمی ایران به تهران سفر کرده بود.
این مقام مسئول با اشاره به مذاکرات انجام گرفته با چندین شرکت معتبر 
بین المللی، اظهار داشت: تاکنون تفاهم نامه هایی با شرکت های شل انگلیس، توتال 
فرانسه، باسف آلمان و چندین شرکت بزرگ بین المللی برای انجام سرمایه گذاری 

مستقیم در صنعت پتروشیمی ایران امضا شده است.
علیمراد، خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود به زودی با انجام گفتگوهای بیشتر 
این تفاهم نامه ها منجر به قرارداد نهایی سرمایه گذاری مستقیم شرکت های خارجی 

در صنعت پتروشیمی ایران بشود.
به گزارش مهر، »ژان ژاک ماسکونی« نائب رئیس ارشد حوزه خاورمیانه و شمال 
آفریقای توتال فرانسه با هدف نهایی کردن سه قرارداد ساخت مجتمع ۳۰۰ هزار 
تنی پتروشیمی، توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی و میدان نفتی آزادگان هفته گذشته 

به تهران سفر کرد.
مهمترین محور این گفتگوها، نهایی کردن قرارداد ساخت یک مجتمع پتروشیمی 
۳۰۰ هزار تنی )پلی اتیلن سبک و سنگین خطی( در جنوب کشور )احتمالا منطقه 

ویژه اقتصادی پارسیان( است.
 شرکت ملی صنایع پتروشیمی و توتال فرانسه اسفند ماه سال گذشته در پاریس 
یک تفاهم نامه مشترک برای توسعه همکاری ها در صنایع پتروشیمی امضا کردند.

مرضیه شاهدائی مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی پیشتر با تاکید بر اینکه 
توتال خواستار ساخت یک مجتمع پتروشیمی گریدهای مختلف پلی اتیلن در ایران 
است، اظهار کرده بود: با مذاکراتی که انجام شده، توتال باید برای ساخت پتروشیمی 
از ترکیبی از خوراک گاز اتان و خوراک مایع همچون میعانات گازی یا نفتا برای 

ساخت پتروشیمی اقدام کند.

رئیس مرکز ملی فرش ایران:

فرش ایرانی بلوکه نشده
 مشکل از گمرک است

در حالی که چندی پیش عضو هیات مدیره انجمن صادرکننندگان فرش دستباف 
گفته بود که فرش های ایرانی به دلیل محدودیت صادرات از خاک آمریکا در آن 
کشور بلوکه شده اند، رئیس مرکز ملی فرش ایران این موضوع را تایید نکرد و علت 

عدم بازگشت فرش های ایرانی را تعیین عوارض گمرکی دانست.
حمید کارگر در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه آمریکا مانند آلمان نیست که 
پایگاهی برای صادرات مجدد باشد، عدم خروج فرش از آمریکا را به فرض صحت، 
دارای اهمیت ندانست و گفت: وجود فرش های برگشت خورده ایرانی در خارج از 
کشور منحصر به آمریکا نیست و این موضوع به تمام کشورهایی که ایران در آن بازار 
سنتی دارد، اتفاق افتاده و البته نمی توان گفت که آمریکا فرش های ایرانی را بلوکه 
کرده است یا صادرات و واردات آنها را به خاک آن کشور ممنوع کرده است، چرا 
که همین حالا بخشی از علت افزایش رقم صادراتی فرش دستباف ایرانی صادرات 
به آمریکاست و در حقیقت در بند ۲۲ برجام صراحتا به لغو ممنوعیت ورود فرش 

ایرانی به آمریکا اشاره شده است.
وی ادامه داد: اما علت عدم بازگشت فرش ایرانی به داخل کشور را می توان تفسیر 
گمرک جمهوری اسلامی ایران از قانون و وضع عوارض وارداتی برای بازگشت 
فرش ها به داخل کشور عنوان کرد، چرا که از مهرماه سال گذشته فرش های ایرانی 
برای بازگشت به خاک ایران مشمول عوارض گمرکی شدند. در حالیکه بر اساس 
قانون باید کالاهایی که بعد از صادرات در خارج از کشور فرآوری شده یا عملیات 
ساختاری روی آنها صورت گرفته است، شامل عوارض گمرکی هنگام بازگشت به 

خاک ایران شوند.
قانون گمرک اصلاح می شود

رئیس مرکز ملی فرش ایران همچنین با اشاره به اینکه قانون فعلی، یک خطا 
در تفسیر قوانین گمرک است، اظهار کرد: باید گفت فرش ایرانی محصولی است 
که تمام فرآیند ساخت، پرداخت و شست و شوی صادراتی آن در داخل کشور 
انجام و سپس صادر می شود و حتی می توان گفت بخشی از فرش های صادراتی به 
خصوص آن حجمی که به آمریکا می رود را فرش های مستعمل تشکیل می دهند؛ 
برای همین نمی توان آنها را مشمول قانون مورد استناد گمرک جمهوری اسلامی 

ایران دانست. 
کارگر با بیان اینکه مسئولان گمرک این ناروا بودن تفسیر قانونی را پذیرفته اند، 
عنوان کرد: خوشبختانه با گفت وگوهایی که صورت گرفت، گمرک این تفسیر 
اشتباه از قانون واردات را قبول کرده و قرار است در چند مرحله این قانون اصلاح 

شود.
 در همین راستا قرار شده تجاری که اظهارنامه صادراتی فرش های خود را دارند، 
با ارائه آن بتوانند فرش های صادر شده خود را به داخل کشور برگردانند اما هنوز 
افرادی که زمان های دور صادرات فرش را انجام داده اند یا به اظهارنامه صادراتی خود 

دسترسی ندارند دچار مشکل هستند.
وی در ادامه افزود: در همین رابطه با اعلامی که گمرک داشته است، فعلا قرار 
است فرش های صادر شده، متروکه اعلام نشوند تا قانون مربوط به بازگشت آنها و 

حذف عوارض گمرکی اصلاح شود که پیگیری های آن نیز در حال انجام است.

وزیر نیرو اعلام کرد

 3 میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
در احداث نیروگاه خورشیدی

وزیر نیرو از ایجاد ۵ هزار مگاوات نیروگاه تجدید شونده در کشور خبر داد و گفت: 
به زودی شاهد ۳ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی در احداث نیروگاه خورشیدی 

در سطح کشور خواهیم بود.
حمید چیت چیان شنبه ۱۶ بهمن در حاشیه بازدید از نیروگاه هفت مگاواتی 
خوردشیدی استان همدان در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: در قانون برنامه ششم 
توسعه مقرر شده است حداقل ۵ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدشونده که عمدتا 
خورشیدی و بادی است، در سطح کشور احداث شود.وی افزود: در گذشته بزرگترین 
نیروگاه خورشیدی کشور یک مگاواتی بود که امروز دو نیروگاه خورشیدی استان 
همدان با ظرفیت ۱۴ مگاوات به بهره برداری رسید و عملیات اجرایی سه نیروگاه 
خورشیدی دیگر با ظرفیت هفت مگاوات به طور همزمان در همدان آغاز می شود.

وی درباره نیروگاه خورشیدی همدان نیز گفت: برای این نیروگاه از کشورهای آلمان 
و ایرلند به صورت مشترک سرمایه گذاری صورت گرفته است.

چیت چیان با اعلام اینکه به فاصله چند هفته نخستین نیروگاه ۱۰ مگاواتی 
در استان اصفهان وارد مدار خواهد شد، عنوان کرد: کشور با سرعت به سمت 
گسترش نیروگاه های خورشیدی حرکت می کند.وی از مزایای نیروگاه خورشیدی 
سخن گفت و تصریح کرد: نیروگاه های خورشیدی فاقد آلودگی بوده و این امکان 
را دارد تا در اندازه های بزرگ و کوچک متناسب با نیاز کشور احداث شود.وی با 
بیان اینکه نیروگاه های خورشیدی با راندمان بالایی برق تولید می کند و به زودی 
شاهد گسترش این نوع نیروگاه  در کشور هستیم، اظهار کرد: احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر در کشور سرعت یافته و به زودی ایران نقش مهمی در کاهش تولید 
گازهای گلخانه ای خواهد داشت.وزیر نیرو با بیان اینکه امیدواریم به زودی شاهد 
سه  میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی در زمینه احداث نیروگاه خورشیدی در 
کشور باشیم، تصریح کرد: در ایام دهه فجر افتتاح سه سد، آبگیری شش سد، 
افتتاح سه نیروگاه فسیلی علاوه بر نیروگاه های خورشیدی و آغاز عملیات اجرایی 
دو طرح فاضلاب را خواهیم داشت .به گفته چیت چیان، در ایام دهه فجر ۱۳۷۵ 
روستا به روستاهای دارای آب شرب اضافه می شود و ۵۲۵ روستا دارای شبکه برق 
خواهند شد.وی درباره سرنوشت پروژه انتقال آب از سدتالوار به استان همدان نیز 
خاطرنشان کرد: اجرای این پروژه متوقف نشده اما در حال مطالعه برای تأمین آب 

آن هستیم که نتایج مطالعات پس از اتمام اعلام می شود.
کاهش ۳9 درصدی بارندگی درکشور

وزیر نیرو با اشاره به کاهش ۳۹ درصدی بارندگی امسال نسبت به سال قبل 
گفت: تنها چاره مقابله با بحران کم آبی در کشور مدیریت مصرف آب در بخش 
کشاورزی و صنعت است. وی با اشاره به بارش های خوب در دو هفته گذشته 
گفت: به دلیل کاهش بارندگی در پاییز این بارش ها نتوانسته کمبود بارش ها را 
جبران کند به طوری که نسبت به سال قبل کاهش ۳۹ درصدی بارش را شاهد 

هستیم.
وزیر نیرو با تأکید بر مدیریت مصرف آب در تمام بخش ها گفت: تنها چاره مقابله 

با بحران کم آبی مدیریت منابع آبی موجود است.
چیت چیان خاطرنشان کرد: استفاده از پساب تصفیه خانه های فاضلاب و 
بازگشت به چرخه صنعت و کشاورزی و فضای سبز راهکار دیگری است که برای 

جبران کم آبی کشور باید بکارگرفته شود.
وی اظهار کرد: شیرین کردن آب دریا هزینه های سنگینی دارد و برای مصارف 
کشاورزی به صرفه نیست و از این راهکار می توان در بخش آشامیدنی و صنعت 

استفاده کرد.

مدیر عامل بانک مسکن اعلام کرد

سه شرط دریافت وام ٤٠ میلیونی مسکن مهر
مدیر عامل بانک مسکن ضمن اعلام آخرین گزارش از تامین مالی مسکن مهر 

شروط امکان استفاده از افزایش وام این پروژه به ۴۰ میلیون تومان را اعلام کرد.
به گزارش ایسنا، شورای پول و اعتبار در نیمه دی ماه امسال به منظور پیشبرد 
مسکن مهر و اتمام واحد های نیمه تمام، سقف این تسهیلات را از ۳۰ به ۴۰ میلیون 
تومان افزایش داد.آنطور که مدیرعامل بانک مسکن دیروز در نشست خبری خود 
عنوان کرد افزایش ۱۰ میلیونی این تسهیلات در اواخر هفته گذشته ابلاغ شده 
و از امروز در تمامی شعب این بانک قابل اجراست.وی پرداخت وام ۴۰ میلیونی 
مسکن مهر را مشروط دانست و توضیح داد: این تسهیلات به واحدهای در حال 
تکمیل تعلق می گیرد، ضمن اینکه این واحدها فروش نرفته و پروژه فعال باشد.   
همچنین تشخیص پرداخت با بانک مسکن خواهد بود.بت شکن برآورد پرداخت وام 
۴۰ میلیونی را برای حدود ۳۹۰ هزار واحد در کل کشور عنوان کرد.مدیر عامل بانک 
مسکن همچنین اعلام کرد که تاکنون بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان بابت تکمیل 
مسکن مهر تامین مالی انجام شده که تا دو میلیون و ۳۵۰ هزار واحد را در بر میگیرد. 
در عین حال که یک میلیون و ۷۰۰ هزار واحد نیز تحویل و فروش اقساطی شد. در 
مجموع برای فروش اقساطی تا ۳۷ هزار میلیارد تومان تامین مالی شده است.وی در 
اشاره ای که به میزان معوقات بانک مسکن داشت عنوان کرد که همواره کمترین 
معوقات به بانک مسکن اختصاص دارد چرا که مخاطب آن احاد جامعه و تسهیلات 
خرد است که امکان برگشت آن بسیار بالاست، اما در این بین از حدود ۵۸۰۰ میلیارد 
معوقات بانکی، ۲۱۰۰ میلیارد تومان در بخش مسکن مهر ثبت شده است.مدیرعامل 
بانک مسکن در ادامه در رابطه با برنامه این بانک برای افزایش سقف تسهیلات از محل 
صندوق پس انداز یکم توضیحاتی ارائه کرد.وی گفت که با توجه به شرایط موجود و 
اینکه به تازگی نرخ سود در صندوق پس انداز تک رقمی شده و همچنین سقف آن تا 
۱۶۰ میلیون  تومان افزایش داشته است، فعلا شرایطی برای افزایش سهم و یا کاهش 

سود نداریم و پیش بینی ای در این رابطه نیست.
وی ادامه داد: با این حال برنامه هایی را برای وام های مسکن به بانک مرکزی 
پیشنهاد داده ایم که باید منتظر آن باشیم. بت شکن همچنین در رابطه با کاهش سود 
وام مسکن عنوان کرد که در این باره کاهش سود سپرده و همچنین سود تسهیلات 
که رایج در شبکه بانکی است می تواند عاملی برای رونق در بخش مسکن و تسهیلات 

آن نیز محسوب شود.
گله از عدم افزایش سرمایه بانک مسکن

بت شکن موضوع افزایش سرمایه بانک مسکن را نیز مطرح کرد و با اشاره به دو 
مجوز قانونی که برای این موضوع وجود دارد از عدم اجرای آن گله مند شد.آنطور که 
مدیرعامل بانک مسکن اعلام کرد در قانون بودجه امسال حدود ۵۰۰۰ میلیارد تومان 
به منظور افزایش سرمایه این بانک از محل فروش دارایی های مازاد راه و شهرسازی 
در نظر گرفته شده که هنوز هیچ مرحله ای از آن محقق نشده است. این در حالی 
است که با پایان سال جاری اگر اتفاقی نیفتد این قانون به طور خودکار دیگر قابلیت 
اجرایی نخواهد داشت.اما استفاده ۱۰ هزار میلیاردی از مازاد تجدید ارزیابی دارایی های 
خارجی بانک مرکزی که قرار بود در قالب تبصره ۳۵ قانون بودجه امسال به مرحله 
اجرا برسد، دیگر محل افزایش سرمایه بانک مسکن است که بت شکن عنوان می کند 
این هم هنوز اجرایی نشده و در مجموع هیچ اتفاقی برای افزایش بانک مسکن نیفتاده 
است.این در حالی است که استفاده از مازاد تجدید ارزیابی بانک مرکزی موجب تزریق 
نقدی نخواهد شد و تنها فروش اموال مازاد وزارت راه و شهرسازی است که عامل ورود 

نقدینگی به بانک مسکن است که اتفاق نیفتاد.

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد، 

تحویل ٤هواپیما تا پایان امسال 
قائم مقام وزیر راه وشهرسازی در امور بین الملل با اعلام اینکه نمایندگان شرکت 
هواپیماسازی ای.تی.آر)ATR( امروز یا فردا به تهران می آیند، گفت: تا پایان امسال 
سه تا چهار فروند از این هواپیماها تحویل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ) 

ایران ایر( می شود. 
اصغر فخریه کاشان روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: پیش قرارداد خرید 
۲۰ فروند از این هواپیمای۷۰ نفره با شرکت ای.تی.آر )فرانسوی-ایتالیایی( منعقد 
شده و اگر درباره تامین قطعات موتورهای کانادایی این هواپیماها به تفاهم برسیم 
قرارداد نهایی امضا می شود.قائم مقام وزیر راه وشهرسازی در امور بین الملل، مبلغ 
نهایی برای خرید ۲۰ فروند از این هواپیماها را ۴۰۰ میلیون دلار اعلام کرد.فخریه با 
یادآوری قرارداد خرید ۱۰۰ فروند هواپیما بین ایران ایر و ایرباس ابرازامیدواری کرد، 
۲ فروند هواپیماهای ایرباس ۳۳۰ در اسفندماه امسال وارد ناوگان ایران ایر شود.به 
گزارش ایرنا، نخستین فروند از هواپیمای مدل ۳۲۰ با ظرفیت ۱۹۰ نفر، اواخر دی ماه 
امسال در مراسمی در فرودگاه مهرآباد به ایران ایر تحویل و وارد ناوگان هوایی هما شد.

شرکت های هوایی ایران با اجرای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( از دی ماه 
سال گذشته مذاکرات مستقیم را با شرکت های سازنده هواپیما آغاز کردند؛ به طوری 
که اواخر پارسال، مدتی بعد از نهایی شدن برجام، پس از سفر رئیس جمهوری 
اسلامی ایران به فرانسه، پیش قرارداد خرید بیش از ۱۰۰ فروند هواپیما بین شرکت 

ایرباس و هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در پاریس امضا شد.
چندی پیش نیز قرارداد خرید ۸۰ فروند هواپیما با شرکت های بوئینگ در تهران 

نهایی شد.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کهک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱۳۹۵۶۰۳۳۰۰۰۴۰۰۰۰۶۲ 

مورخه ۱۳۹۵/۱۱/۰۵
هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کهک تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای اکبر اصلانی فرزند قربانعلی بشماره شناسنامه ۲۱۰ صادره از قهاوند در یک قطعه باغ به مساحت ۲۵۰۹ مترمربع پلاک ۷۱۱ فرعی از ۲۰۳ اصلی 
واقع در بخش ۵ حوزه ثبتی کهک خریداری  عادی مع الواسطه از مالک رسمی آقای حاجی احمدیان فردویی و خانم فاطمه احمدیان مقدم فردویی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
محمود مهدوی- رئیس ثبت اسناد و املاک
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۳95/۱۱/۱۷ - تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۳95/۱۲/4

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۱۴۸ فرعی از ۱۰۸۱۶ مکرر اصلی که پلاک اصلی به پلاک ۱۱۸۵۴ اصلی اصلاح گردیده است واقع در 
بخش یک ثبت قم اراضی هنرستان ، ک ۲۵ ، فرعی اول، سمت راست ، پلاک ۶ که بنام آقای غلامعلی بهمن زیاری فرزند مهدیقلی میباشد، در جریان ثبت است که 
بعلت تبصره واحده ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا 
به تقاضای کتبی نامبرده ۱/۳۴۸۵۷ - ۹۵/۹/۱۴ تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ ۹۵/۱۲/۱۱ ساعت ۸/۵ الی ۱۲ صبح در محل وقوع ملک انجام 
میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت 
قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 
۷۳/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ق
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

نماینده مردم تبریز ،آذرشهر و اسکو در مجلس گفت:گروههای با برنامه ریزی دقیق 
و هدفمند با همکاری برخی افراد در مبادی رسمی اقدام به قاچاق کالا به داخل کشور 

می کنند،. 
محمد اسماعیل سعیدی در خصوص اظهارات وزیر اقتصاد که بیان کرده بود بیش از 
۷۰ درصد قاچاق کالا خارج از مبادی رسمی صورت می گیرد، اظهار داشت: سالانه بین 
۲۰ الی ۲۷ میلیارد دلار کالای قاچاق وارد کشور می شود که این حجم بالا نشان می 
دهد که قاچاق از مبادی ورودی رسمی کشور وارد می شود و عملا ورود کالای قاچاق از 

مبادی غیررسمی در این حجم غیرممکن است.
وی با تاکید براینکه کالاهای قاچاق کمر تولید و اقتصاد را در کشور شکسته، ولی 
متاسفانه اقدام جدی و عملی برای مبارزه با آن صورت نمی گیرد، گفت: سخنان 
وزیراقتصاد غیرکارشناسی و غیر منطقی است، مگر کوله بار ها و مرزنشینان چقدر در 

قاچاق نقش دارند که وزیر این گونه مطرح می کند، واقعیت ها چیز دیگری است.
نماینده مردم تبریز در مجلس با بیان اینکه گروههایی با برنامه ریزی دقیق و هدفمند 
با همکاری برخی افراد در مبادی رسمی اقدام به قاچاق کالا به داخل کشور می کنند، 
افزود: این اقدام به دلیل برخی مشکلات ساختاری و عدم نظارت دقیق بر مبادی رسمی 
کشور است که برخی به راحتی هر چقدر بخواهند قاچاق از مبادی رسمی وارد می کنند.

وی با تاکید بر اینکه مسئولان باید ساختارهای گمرک و مبادی رسمی را اصلاح 
کنند تا قاچاقچیان نتوانند به راحتی این حج بالای کالا را وارد کشور کنند، گفت: باید با 
قاچاقچیان حرفه ای که به صورت کلان و با برنامه اقدام به قاچاق کالا می کنند برخورد 
جدی شود و با اصلاح قوانین و مجازات ها اجازه نداد که این افراد به اقتصاد کشور لطمه 

وارد کنند.
مبدا پول های کلان و هنگفتی که به حساب های برخی افراد وارد می شود 

مشخص شود
سعیدی با اشاره به اینکه باید نظارت سیستم بانکی را افزایش داد تا مبدا پول های کلان 
و هنگفتی که به حساب های برخی افراد وارد می شود مشخص شود، تصریح کرد: قوانین 
و مجازات های فعلی جوابگو و بازدارنده نیست و باید سازوکاری دقیق و مناسب  برای 

جلوگیری از این مسائل اتخاذ کرد تا جلوی درآمدزایی نامشروع گرفته شود.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه همواره متخلفان یک قدم از مجریان 
جلوتر هستند و باید با درنظرگرفتن این مسائل و اتخاذ سازوکاری منظم و جدید جلوی 
قاچاق کالا را گرفت، تاکید کرد:متاسفانه ستاد مبارزه با قاچاق کالا نیز کارایی واقعی 
خود را از دست داده و فعالیت مناسبی ندارد و باید در ساختارهای این سازمان نیز یک 

بازنگری واقعی صورت بگیرد.

در حالیکه برخی معتقدند که برای تامین میوه شب عید 
و با توجه به سرمازدگی اخیر مرکبات نیاز به واردات داریم 
و وزارت کشاورزی باید مجوز آن را صادر کند، مدیر کل 
دفتر میوه های گرمساری این وزارتخانه اعلام کرد که هیچ 
نیازی به واردات پرتقال و مرکبات نداریم و ذخیره سازی 
این محصول از طریق موجودی داخلی و حدود ۶۰۰ هزار 

تن درحال انجام است.
ابوالقاسم حسن پور در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
به حدود ۴۵۰  اخیر در شمال کشور  سرمازدگی های 
هزار تن پرتقال آسیب زد،   در حالی که تولید پرتقال دو 

میلیون و ۳۰۰ هزار تن است.
وی با بیان اینکه دستگاه های متولی باید روی قیمت 
پرتقال نظارت بیشتری داشته باشند تا بی رویه افزایش 

نیابد، افزود:  در حال حاضر حدود ۱۹۰ هزار تن پرتقال 
در استان فارس و ۱۳۰ هزار تن در جیرفت کرمان روی 
درخت است که طی روزهای آینده برداشت می شود و 
۳۰۰ هزار تن پرتقال نیز در استان مازندران بدون آسیب 
مانده است. از این باقی مانده فعلی ۶۰۰ هزار تنی پرتقال 
می توانیم برای تامین نیاز شب عید و حتی ماه های پس 

از آن هم استفاده کنیم.
مدیر کل دفتر میوه های گرمسیری و  نیمه گرمسیری 
وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: حتی در صورت احتساب 
سرانه مصرف ۲.۵ کیلوگرمی پرتقال در هر ماه حدود ۲۰۰ 
هزار تن از این محصول برای تامین نیاز داخلی لازم داریم 
که این ۶۰۰ هزار تن می تواند تا سه ماه آینده پاسخگوی 
نیاز داخلی باشد. البته ذخیره سازی این محصول نیز از 

محل تولید پرتقال در مازندران و استان های جنوبی ذکر 
شده از سوی سازمان تعاون روستایی در حال انجام است.

حسن پور تاکید کرد:  هیچ نیازی به واردات پرتقال 
نداریم و کمبودی نیز در این زمینه وجود ندارد؛ بنابراین به 
جای تاکید بر واردات باید همه دست به دست هم دهیم 
تا بازار این محصول برای شب عید و ماه های پس از آن 

عادلانه کنترل شود.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس :

قوانین مبارزه با قاچاق کالا باید بازنگری و اصلاح شود

وزارت کشاورزی اعلام کرد

نیازی به واردات میوه نداریم
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محرومیت های فوتبالی و حلقه مفقوده ای
 به نام مدیریت !

هفت محرومیت فوتبالی ایران در یک دهه گذشته، می تواند نشانه هایی از جای 
خالی متخصصان امور بین المللی، در ورزش باشد. در این زمینه لازم است فدراسیون 
فوتبال و وزارت ورزش و امور جوانان حساسیت بیشتری نسبت به تغییر ساختار 

یاشگاه ها و انتخاب مدیران داشته باشند.
 کمیته حل اختلاف فیفا بتازگی اعلام کرد رای فدراسیون بین المللی فوتبال 
)FIFA( در زمینه محرومیت استقلال از جذب بازیکن در نقل و انتقالات زمستانی 
کماکان به قوت خود باقی است. این اتفاق در شرایط رخ داد که مدیران استقلال 
تهران با وجود تذکر فیفا به این تیم ، ۴۸ ساعت دیرتر از تاریخ تعیین شده، حقوق 
»عادل شیحی« بازیکن مراکشی- آلمانی آبی پوشان را پرداخت کردند. هر چند که 
این حکم فیفا و محرومیت یک باشگاه ایرانی از نقل و انتقالات فوتبالی برای اولین 
بار در تاریخ فوتبال ایران صادر شده، اما برای فوتبال دنیا حکمی عادی و در جهت 
جلوگیری از تخلفات بیشتر است و تاکنون باشگاه های بزرگی مانند »بارسلونا« و 
»رئال مادرید« نیز با آن دست به گریبان بوده اند. مقایسه محرومیت فوتبال ایران با 
باشگاه های بزرگ جهان نشان از آن دارد که هر چند در یک دهه گذشته محرومیت 
و محکومیت فوتبالی ایران در پرونده های بین المللی اندک نبوده اما مدیران ارشد این 
رشته ورزشی بدون توجه به خسارت هایی که در این زمینه نصیب فوتبال کشور می 
شود، همچنان به کار خود ادامه می دهند و به نوعی هیچ گاه مسوولیت اشتباه خود 
را نمی پذیرند. حال با این شرایط پرسش این است که چرا با وجود هفت محرومیت 
و محکومیت فوتبالی ایران در یک دهه گذشته همچنان شاهد تکرار این مسائل در 

فوتبال ایران هستیم؟
** تفاوت در نگاه مدیریتی

احکام تنبیهی فیفا برای پیشگیری از تخلفات بیشتر در دنیا فوتبال یک امر رایج 
است که تاکنون بسیاری از باشگاه های و فدراسیون های مختلف با آن دست به 
گریبان بوده اند. اما رویه و نوع برخورد مدیران ورزشی کشور با این مساله ، متفاوت تر 
از رویه جهانی آن است.  در حالی که مدیران ارشد باشگاه های بزرگ فوتبال بعد از 
صدور این نوع احکام مسوولیت آن را به گردن می گیرند اما در ایران برخی مدیران 
ورزشی کشور با فرافکنی سعی دارند به نحوی اشتباه خود را به گردن دیگران بندازند.

مصداق کامل فرار از پاسخگویی و دنبال مقصر بودن را می توان در پرونده محرومیت 
اخیر استقلال مشاهده کرد. پس از رد فرجام خواهی باشگاه استقلال از سوی کمیته 
انضباطی فیفا، برخی مدیران باشگاه با شانه خالی کردن از زیر بار این حکم، اعلام 
کردند کمیته روابط بین الملل فدراسیون فوتبال ایران نسبت به اعلام حکم فیفا به 
باشگاه استقلال کم کاری کرده است. این ادعای مدیران باشگاه استقلال در کمترین 
زمان ممکن با واکنش مسوولان فدراسیون فوتبال مواجه شد. »محمدرضا کسرایی« 
معاون بین المللی فدراسیون فوتبال پیرو این ادعا، با دفاع از عملکرد معاونت بین 
المللی فدراسیون فوتبال گفت: از آنجایی که باشگاه استقلال از ابتدای باز شدن پرونده 
شیحی، به صورت مستقیم با فیفا مکاتبه  کرده، فدراسیون فوتبال دخالت چندانی در 
این موضوع نداشت و تنها نامه های نمابر شده و ایمیل های ارسالی فیفا را بررسی 
می کرد. در واقع باشگاه استقلال از همان ابتدا در جریان محرومیت قرار داشت و اینکه 

نامه تأکیدی فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ را رسانه ای نکرده جای تعجب دارد.
پاسخ کسرایی به ادعایی مدیران باشگاه استقلال تهران به نوعی نشان دهنده آن 
است که مدیران این تیم در شرایط کنونی که آبی پوشان پایتخت از پنجره نقل و 
انتقلات زمستانی محروم شده اند، نه تنها پاسخگوی افکار عمومی نیست بلکه آنها با 

فرافکنی قصد دارند اشتباه خود را به گردن دیگران بندازند.
** حضور معاونت های نمادین در باشگاه ها

بررسی ساختار سازمانی باشگاه های فوتبال در دنیای حرفه ای این ورزش، حکایت 
از آن دارد که در زمان عقد قرارداد با بازیکنان، کادر فنی و اسپانسر )حمایت کنندگان 
مالی( تمامی معاونت ها در زمینه بند بند قرارداد نظر می دهند و پس از تایید آنان 
قرارداد نهایی امضا می شود اما این رویه به گفته برخی مسوولان باشگاهی در فوتبال 
ایران کاملا متفاوت است. »محسن بزرگی « معاون حقوقی باشگاه استقلال دراین 
باره به گروه پژوهش و تحلیل خبر ایرنا گفت: اینکه قرارداد باید قبل از امضا به تایید 
بخش حقوقی باشگاه برسد یک اصل انکار ناپذیر است زیرا زمانی که قرارداد امضا 
شود دیگر نمی توان درباره آن اظهار نظر کرد و طرفین قرارداد باید به مفاد آن پایبند 
باشند. اما نگاهی که در باشگاه استقلال به معاونت حقوقی این باشگاه وجود داشته، 
این بود که اگر دعوای حقوقی و یا شکایت کیفری اتفاق بیفتد و موضوع به دادگاه 
های داخلی ارجاع داده شود معاونت حقوقی برای دفاع وارد عمل شود. وی اظهار 
کرد: درگیر نبودن بخش حقوقی با قرارداد بازیکنان و مشکلات پیش روی آن موجب 
شد که معاونت حقوقی در پرونده عادل شیحی از قضیه محرومیت بی خبر باشد زیرا 
تمام نامه و مکاتبات ارسالی فیفا به باشگاه توسط مدیرعامل پی نوشت و به بخش 
بین الملل ارجاع می شود. وی در پاسخ به پرسشی درباره چرایی مجاب شدن باشگاه 
فوتبال استقلال تهران در دعاوی بین المللی ورزش گفت: در مورد سایر بخش های 
فوتبال کشور نمی توانم پاسخگو باشم اما در مورد باشگاه استقلال باید بگویم علت 
این امر این است که تا چندی پیش هیچ نظارت حقوقی بر قرارداد بازیکنان داخلی 
و خارجی وجود نداشت . این معاونت تا پیش از قرارداد »آندرانیک تیموریان« هیچ 
گونه دخالتی در امضای قرارداد با بازیکنان و کادر فنی نداشته و تنها در قرارداد این 
بازیکن بود که به دستور مدیرعامل باشگاه ورود کرد و استانداردهای خود را برای 

امضای قرارداد اعلام کرد.
** در جستجوی راهکاری برای پیشگیری

پرسشی که این روزها به شدت ذهن هواداران فوتبال را به خود مشغول کرده این 
است که چرا قرارداد بازیکنان خارجی شاغل در لیگ برتر ایران همواره با مشکلاتی 
روبرو بوده و جریمه و محرومیت را نصیب تیم های فوتبال ما می کنند؟ برای پاسخ به 
این پرسش نیاز است شیوه استخدام بازیکنان خارجی در لیگ مورد بررسی قرار گیرد.

در بسیاری از مواقع مشاهده شده است که بازیکنان خارجی شاغل در لیگ برتر 
فوتبال ایران بدون رزومه حرفه ای و تنها به خاطر حضور گسترده دلالان در فوتبال 

ایران وارد باشگاه شده و یک شبه قراردادهای میلیاردی امضا می کنند.
بنا بر اخبار منتشر شده الگوی استخدام بازیکن خارجی که در تمامی باشگاه های 
حرفه ای جهان رعایت می شود در انعقاد قرارداد بازیکنان خارجی شاغل در لیگ 
ایران کمتر مورد توجه قرار می گیرد. در این خصوص معاون حقوقی باشگاه استقلال 
با اشاره به مهمترین شاخصه های استخدام بازیکن خارجی افزود: نخستین نکته ای 
که باید در زمینه استخدام بازیکن خارجی مورد توجه قرار گیرد بحث فنی است که 
از سوی کادر فنی مورد بررسی قرار گیرد. بخش فنی باید ضرورت استخدام بازیکن را 
از لحاظ فنی به صورت کتبی تایید کند. بعد از مسئله فنی ، سلامت جسمی و روحی 
بازیکن مهمترین موضوعی است که باید به آن پرداخته شود. ناگفته نماند در برخی 
از مواقع پیش آمده است بازیکن حتی بدون یک دقیقه بازی هزینه های زیادی به 
باشگاه تحمیل کرده است. قبل از قرارداد بازیکن ، باید از وی تست سلامت جسمی 
و روحی گرفته شود و پزشک مورد اعتماد باشگاه وی را تایید کند. استخدام یک 
کارشناس حقوق بین الملل آشنا به قوانین فوتبالی است که بتواند در دعاوی بین 
المللی اظهار نظرهای لازم را انجام دهد نیز در پازل چهارم انعقاد قراداد با بازیکنان 
خارجی اهمیت فراوانی دارد. و سخن آخر اینکه مشکلی که برای استقلال به وجود 
آمده و این تیم از فعالیت در فصل نقل  و انتقالات محروم کرده، مربوط به دیروز و 
امروز نیست بلکه یک رویه مستمر در سال های گذشته است که در حکم هایی مانند 
محرومیت استقلال از لیگ قهرمانان آسیا، برنده شدن عراق در ماجرای استفاده از 
بازیکن دوپینگی در جام ملت های آسیا، محرومیت تیم فوتبال امید و کسر امتیاز 
از باشگاه های پرسپولیس تهران و پاس همدان نظاره گر آن بودیم. با بررسی حجم 
سنگینی از محرومیت های ورزشی و تکرار پیاپی آن در یک دهه گذشته، به نظر می 
رسد زمان فرا رسیده است که وزارت ورزش و امور جوانان در کنار فدراسیون فوتبال 
حساسیت بیشتری نسبت به انتخاب مدیران و اعضای هیات مدیره باشگاه های کشور 

داشته باشند تا در آینده کمتر شاهد تکرار محرومیت های فوتبالی باشیم. 
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قلعه نویی: 

 بازی با پرسپولیس فینال زودرس است

سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی معتقد است واقعیت فوتبال در داخل زمین بازی 
اتفاق می افتد و تیمش از هر لحاظ آماده مسابقه است.

 امیر قلعه نویی در نشست خبری پیش از بازی با پرسپولیس ابتدا ضمن تسلیت 
درگذشت حسن جوهرچی اظهار کرد: بازی با پرسپولیس فینال زودرس محسوب 
می شود و تا حدودی می تواند تکلیف قهرمانی را مشخص کند. تیم ما در داخل مستطیل 
سبز وضعیت خوبی دارد و با انگیزه تمرین کرده و آماده بازی است. واقعیت فوتبال داخل 
زمین است و من به همه عزیزانی که برای تماشای بازی می آیند، توصیه می کنم به خاطر 
حساسیت بازی تیم خودشان را تشویق کرده تا خدای نکرده اتفاق خاصی پیش نیاید 

چون پدر و مادرها اگر مصیبت ببینند سالیان سال برایشان دشوار خواهد بود.
وی افزود: از فوتبال لذت ببریم چون در همه جای دنیا بازی های حساس برگزار 
می شود و بعد از آن با یکدیگر دست می دهند و دوست هستند. آذری های پرشور که 
سال های خوبی را در کنارشان زندگی کرده ام از ما در بازی فردا حمایت کنند. من 
افتخارم سرمربی گری تراکتورسازی است و در تبریز احساس آرامش می کنم. امیدوارم 
رفتارهای خوب در فوتبال ما ملکه ذهن شود. ما در بازی با النصر صعود نکردیم اما 
تماشاگران حمایت مان کردند. همچنین مقابل نفت دایی مورد تشویق قرار گرفت و 

این هاست که در فوتبال می ماند.
سرمربی تراکتورسازی در پاسخ به این سوال که آیا می تواند از بازیکنان جدیدش در 
بازی فردا استفاده کند یا خیر گفت: هنوز نمی دانم از آن ها می توانم استفاده کنم یا نه. 
بعدازظهر امروز قرار  است جلسه ای در فدراسیون فوتبال برگزار شود و در این مورد 
تعیین تکلیف شود. من فیلم های بهروز وثوقی را دوست دارم و قدیم ها خیلی تماشا 
می کردم. خدا همه هنرمندان را سلامت نگه دارد. من یکی از فیلم های او را می دیدم که 
می گفت زمانی که من بودم چلوکباب نبود و زمانی که چلوکباب هست من نیستم. ما 
هم بازیکن خوب زیاد داریم و قرار بود با اضافه شدن سجاد، سیستم بازی را عوض کنیم 

اما نمی دانم می توانم از چلوکباب استفاده کنم یا نه.
قلعه نویی خاطرنشان کرد: اعتقادم این است باید قانون مند رفتار کنیم. من نه برای 
کسی پپسی باز کردم و نه دوست دارم از این کارها بکنم اما از روزی که سردار آجرلو 
به تراکتورسازی آمده هجمه سنگینی از سوی طلبکاران علیه او ایجاد شده است. طلب 
لوپز پرداخت شده و تونی هم شکایتی کرده که اگر پرداخت نشود، از تیم امتیاز کسر 

خواهد شد.
در ادامه نشست خبری سوالی مبنی بر اینکه نامه فیفا درباره محرومیت تراکتورسازی 
چه زمانی به دست باشگاه رسیده مطرح شد. قلعه نویی در پاسخ به این پرسش گفت: این 
هم حکایت لیست استقلال شده که یک سری دشمنان امیر قلعه نویی آن را به من ربط 
دادند. من  در مستطیل سبز هستم و اگر نامه ای آمده آجرلو و همکاران به آن رسیدگی 
می کردند. ربطی به برگزاری جلسه هیات مدیره ندارد. هر نامه ای که آمده تیم وکلای 
باشگاه آن را بررسی کرده و با طلبکاران وارد مذاکره شده اند اما دشمنانی که این حرف 
را درمی آورند، لقمه آن ها ایراد دارد و نباید به من ربط دهند. من که پای فکس نمی توانم 
بنشینم تا نامه را دریافت کنم. با همه این شرایط آماده بازی فردا هستیم و هر چند این 
اتفاقات در تیم تاثیر می گذارد اما نفرات خوبی هم داریم که می توانند به ما کمک کنند.

سرمربی تراکتورسازی همچنین در پاسخ به پرسش خبرنگاری مبنی بر اینکه چه 
کسی در زمینه محرومیت تراکتورسازی مقصر است گفت: امیر قلعه نویی مقصر تمام 
این اتفاقات است! دو، سه سال پیش میکروفن های آلوده و قلم های عمرو عاصی وقتی 
دیواری ریخت، گفتند امیر قلعه نویی مقصرش بود اما ما باید به جای اینکه دنبال مقصر 
باشیم مشکلات اساسی فوتبال را حل کنیم. من ۱۰ سال پیش گفتم زیرساخت های 
ما مشکل دارد اما کسی توجه نکرد و زمانی که کی روش همین حرف ها را زد همه به 
به و چه چه کردند. من از سلطانی فر خواهش می کنم تکلیف ورزش را مشخص کند. 
متاسفانه ورزش حیاط خلوت آقایان شده است. در گذشته ۷ وزیر عضو شورای عالی 
ورزش بودند اما الان جایگاهش را به قدری پایین آورده اند که تنها یک وزیر آن را 
مدیریت می کند اما باید تکلیف ورزش را مشخص کرد. شما استادیوم های مملکت مان 
را ببینید. آقایان روحانی و سلطانی فر باید تکلیف ورزش را روشن کنند. نباید قائم به 
شخص باشیم. راه آهن، بانک ملی، همای تهران و شاهین بزرگ الان کجا هستند؟ دکتر 
اکرامی تنها کسی بود که در ومبلی لندن صندلی داشت. کشور بزرگی مثل ایران باید 
از بی پولی گلایه کند؟ تا الان هر اتفاقی رخ داده گفتند قلعه نویی مقصر است. این را هم 
بگویید قلعه نویی مقصر است. زمانی که حادثه پلاسکو پیش آمد در تهران نبودم وگرنه 

آن را هم گردن می گرفتم.
وی افزود: ما باید به برنامه ریزی و ساختارسازی توجه داشته باشیم. تکلیف فوتبال 
ما چیست؟ کسی می داند؟ همه بلاتکلیف هستیم. فوتبال را نباید را تهدید بدانیم بلکه 

فرصت است.
به گزارش ایسنا، خبرنگاری در ادامه به حضور بازیکنان بی کیفیت در استقلال اشاره 
کرد و از قلعه نویی در مورد دلیل حضور این بازیکنان در لیگ ایران پرسید. سرمربی 
تراکتورسازی در این باره گفت: می خواهم برای استقلال آرزوی موفقیت کنم تا بتواند 
از سد السد عبور کرده و ۴ سهمیه ایران را حفظ کند. همه جای دنیا ارتباطات وجود 
دارد. اگر پزشک با دنیای خارج از کشور ارتباط نداشته باشد، دیگر پزشک نیست. اما 
در فوتبال چون برنامه و ساختار نداریم، این مشکلات به وجود می آید. ما باید از ترکیه 
و ژاپن الگوبرداری کنیم اما چون ساختار نداریم هر مدیری که بیاید وارث ویرانه است. 
هیچ مدیری هم مقصر نیست چون بودجه باشگاه ها از قبل مشخص نمی شود. بسیاری از 
بازیکنان خارجی که در لیگ ایران بازی کرده اند تاثیرگذار بوده اند اما چون در چند سال 

اخیر قیمت دلار از هزار به ۴ هزار تومان رسید به یکباره هزینه ها سنگین شد.
وی در واکنش به این موضوع که آیا حضور این بازیکنان ارتباطی به دلال ها دارد یا نه 
تصریح کرد: این ها را نمی دانم و به مدیرعامل باشگاه ها مربوط می شود اما ایجنت همه 
جای دنیا وجود دارد. زمانی که در لورکوزن بودم حتی یک بازیکن دو ایجنت داشت. به 

نظرم اگر بازیکن باکیفیت خارجی به لیگ ایران بیاید مشکلی ندارد.

آخرین دیدار هفته بیستم لیگ برتر حساس ترین بازی  
این فصل لیگ است که یکشنبه بین دو تیم پرسپولیس و 

تراکتورسازی در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.
بهترین عنوان برای مسابقه پرسپولیس و تراکتورسازی 
تبریز است. هرچند پرسپولیس ۴۴ امتیازی با ۶ امتیاز 
بیشتر از تراکتورسازی در صدر جدول قرار دارد اما قطعا 
سرخپوشان تبریزی هنوز از کسب عنوان قهرمانی در 
لیگ برتر ناامید نیستند و اگر در تهران بتوانند سه امتیاز 
از پرسپولیس بگیرند اگرچه همچنان در رده دوم جدول 
قرار می گیرند اما رقابت دو تیم در بالای جدول جذاب تر و 

دیدنی تر خواهد شد.
تراکتورسازی قبل از این مسابقه بارها به مسایل مختلف 
از جمله زمان زودتر بازی های پرسپولیس معترض شد و 
آن را عادلانه ندانست! امیر قلعه نویی در مصاحبه هایش 
بارها به  مسئولان فوتبال از این بابت انتقاد کرد. اکنون 
دو تیم رودروی یکدیگر قرار گرفته اند و باید در میدان 
نشان بدهند که از نظر فنی کدام تیم برتر است. هرچند 
تراکتورسازی و فوتبالدوستان تبریزی در شوک محرومیت 
این تیم از حضور در نقل و انتقالات قرار دارند اما بازی فردا 

به این مساله ارتباطی پیدا نمی کند.
پرسپولیس شرایطش مناسب است و فقط علی علیپور را 
به دلیل سه اخطاره بودن در اختیار ندارد اما تراکتورسازی 
خالد شفیعی، مهدی کیانی و مهدی شریفی سه بازیکن 
اصلی خود را به دلیل سه اخطاره بودن و محرومیت در 

اختیار ندارد. 
پرسپولیس اگر در این بازی پیروز شود فاصله اش را با 
تیم دوم جدول ۹ امتیاز می کند و فرار بزرگ خود را به 

سمت قهرمانی آغاز می کند با این حال شکست دادن 
تراکتورسازی حتی در ورزشگاه آزادی دشوار است. 

برخی از کارشناسان فوتبال معتقدند که تراکتورسازی 
بیش از پرسپولیس در این بازی به برد نیاز دارد و به 
همین دلیل تهاجمی تر بازی خواهد کرد و برانکو تیمش را 
محتاط تر از قبل به مصاف سرخپوشان تبریزی می فرستد. 
گرفتن یک امتیاز هم در این بازی شاید بردی خفیف برای 
شاگردان برانکو محسوب شود زیرا فاصله ۶ امتیازی خود 

را با شاگردان امیر قلعه نویی حفظ خواهد کرد. قلعه نویی 
اما فقط برد می خواهد و طبیعی است که تیمش تهاجمی 

بازی کند. 
قرار بود ساعت ۱۷ روز یکشنبه بازی آغاز شود اما در 

نهایت مقرر شد که بازی ساعت ۱۵ انجام شود. 
بیژن حیدری این بازی حساس را قضاوت خواهد کرد و 
کمک هایش- رضا سخندان - آرمان اسعدی هستند و داور 
چهارم سیدرضا مهدوی - ناظر: هدایت ممبینی خواهد بود.

پرسپولیس- تراکتورسازی؛ 

فینالی برای شوک زده ها 

عضو هیات اجرایی کمیته ملی المپیک و رئیس فدراسیون تکواندو گفت: هرگز از 
مهماندوست برای همکاری دعوت نخواهیم کرد.

سیدمحمد پولادگر در رابطه با تصمیم مهاجرتی ترامپ مبنی بر امتناع از ورود شهروندان 
چند کشور به خاک آمریکا و مشکلاتی که این دستور برای ورزش ایران و جهان ایجاد کرده 
است، به این سوال مبنی بر اینکه آیا کمیته بین المللی المپیک واکنشی به این اقدام نخواهد 
داشت؟، پاسخ داد.این عضو هیات اجرایی کمیته ملی المپیک در این رابطه خاطرنشان کرد: 
من خیلی دقیق در رابطه با اقدامات احتمالی خبر ندارم، اما قطعا کمیته بین المللی المپیک 
این اقدام آمریکا را محکوم می کند به هر حال تصمیم گرفته شده اصلا درست و اصولی 
نیست. رئیس جمهور آمریکا با این تصمیم به مردم و کشورهایی که پایبند به اصول دین 
رسمی در جهان هستند، تهمت زده است. این یک رفتار قرون وسطایی است که از سوی 

رئیس جمهور آمریکا سر زده و قطعا IOC آن را محکوم خواهد کرد.

پولادگر همچنین در رابطه با مهمترین دستورالعمل های هیات اجرایی کمیته المپیک 
تا پاین سال جاری گفت: البته من مسئول پاسخ به این سوال نیستم. طبق برنامه، دبیر کل 
کمیته المپیک به عنوان سخنگو باید در این مورد توضیح دهند، اما آنچه که من می دانم این 

است که اصلاح اساسنامه مهمترین اولویت برنامه هیات اجرایی است.
رئیس فدراسیون تکواندو با ابراز امیدواری از اینکه کیمیا علیزاده بتواند دوران نقاهت بعد از 
عمل را با بهترین شرایط ممکن سپری کرده و با آمادگی کامل به مسابقات جهانی سال بعد 
برسد، در رابطه با رضا مهماندوست مربی ایرانی شاغل در آذربایجان، مسائل پیش آمده در 

جریان المپیک و احتمال دعوت از این مربی ایرانی توضیح داد.
وی با بیان اینکه آن زمان در حق من ظلم و بی انصافی شد، گفت: من هرگز با صحبت 
هایم قصد توهین به فردی نداشتم فقط از این گله مند بودم که یک هموطن رودرروی تیم 
ایران قرار گرفته است در حالی شنیده بودم ولاسکو سرمربی تیم ملی والیبال هم برای دیدار 

ایران مقابل آرژانتین تیم کشورمان را ارنج نکرد.
پولادگر در این رابطه ادامه  داد: حتی این را شنیده ام که مربیان به این شرط پیشنهادهای 
خارجی را بررسی و قبول می کنند که مقابل تیم کشور خود در جریان رقابت های مختلف 

قرار نگیرند، اما یک ایرانی مقابل تیم ایران در المپیک، تیم کشور دیگر را ارنج کرد.
رئیس فدراسیون تکواندو در پاسخ به این پرسش که آیا این احتمال وجود دارد روزی از 
رضا مهماندوست برای همکاری با تکواندو ایران دعوت شود؟، گفت: هرگز از مهماندوست 
دعوت به همکاری نمی کنیم چون در ایران مربی خوب کم نداریم. اینها افرادی هستند که 
در ایران برایشان خیلی هزینه شد و توانستند به این واسطه رشد کنند و از کشورهای دیگر 
پیشنهاد بگیرند. قبلا چنین شرایطی برای کره ای ها بود و حالا مسیر برای ایرانی ها هموارتر 
شده است تا هر کس بتواند از هر کجا پیشنهاد داشته باشد و برود، اما این موضوع نباید به 

قیمت توهین و ضربه زدن به کشورش تمام شود.
وی تاکید کرد: برخی از اهالی تکواندو که خارج از ایران مشغول هستند، گفته اند به آنها در 
ایران بها داده نمی شد، اما سوالم این است که این چه طور بها ندادن است؟ آنها از حضور در 
تکواندو ایران و دید باشگاهی کشورمان به حدی برجسته شدند که از دیگر کشورها پیشنهاد 

گرفتند. این یعنی بها دادن، معنی دیگری نمی تواند داشته باشد.

سرمربی سابق تیم تراکتورسازی اعلام کرد درباره اش 
در ایران دروغ می گویند و بازیکنان خارجی که سال اول 

حضورش به تراکتور آمدند با نظر او جذب نشدند.
  تونی اولیویرا توضیحاتی را درباره قراردادش با این 
باشگاه و بازیکنان سابقی که شکایت کرده اند به خاطر 
مسائل مالی صحبت هایی را انجام داد که ماحصل آن را 

در ادامه می خوانید:
درباره ام دروغ می گویند!

پس از دروغ های بسیاری که درباره من در ایران گفته 
می شود، وظیفه خودم دانستم که حقیقت را به تمام 
مردم تبریز ، هواداران تراکتور و هواداران خودم مطرح 
کنم. می خواهم درباره حقوق و قوانین فیفا و قرارداد 
من که هیچگاه از آن عدول نکرده ام، شفاف سازی 

انجام دهم. 
نظمی و عباسی به حرفم گوش نکردند

سال ۲۰۱۳ ، وقتی که باشگاه را ترک کردم، آقای 
جعفری به من قول داد که مشکلات من را تا ماه می 
همان سال حل کند. او در عمل بدقولی کرد و به عهدش 
وفادار نبود. با باشگاه تراکتور ارتباط برقرار کردم و به 
چندین رئیس باشگاه )آقای نظمی و آقای عباسی( هشدار 
دادم و به دنبال رفع مشکلاتی بودم که آقای جعفری به 
وجود آورده بود. در چنین شرایطی هیچکدام از آنها به 

حرف من گوش نکردند.

ژائو ویلا با نظر من جذب تراکتور نشد!
در مورد ژائو ویلا باید بگویم که او توسط آقای جعفری 
به تیم اضافه شد؛ زیرا وقتی من سرمربی باشگاه شدم، تمام 
بازیکنان خارجی جذب شده بودند )ویلا، آنسلمو، فلاویو(. 

آرزوی قهرمانی تراکتور را دارم
من آرزوی دیدن قهرمانی تراکتور را دارم زیرا مردم 
تبریز و هواداران تراکتور شایسته این قهرمانی هستند. 
دیدن خوشحالی و شور و شوق در صورت شما، بی قیمت 
است. هدفی که آنها به دنبال رسیدن به آن هستند این 
است که ارتباط بسیار قوی و محکم که بر اساس عشق 
خالص بین من و مردم تبریز و هواداران تراکتور به وجود 

آمده را از بین ببرند. 
نمی توان 4 سال موفق را پاک کرد

در دوره حضور من نتایج نه چندان خوب و انتظاراتی که 
حول تیم به وجود آمد در نهایت باعث شد که تیم نتواند 
آنطور که باید نتیجه بگیرد. با این حال نمی توان ۴ سال 
موفق را پاک کرد، نمی توان ۴ سال که شهر در آن مدت 
خوشحال بود را پاک کرد، ، ۴ سالی که مردم از عملکرد 
تیمشان راضی بودند و به آن افتخار می کردند ولی بالاتر 
از اینها، آنها هیچگاه نمی توانند رابطه بسیار قوی بین ما که 

فراتر از فوتبال است را از بین ببرند. 
نیازی به حقه و دروغ نیست

نیازی به حقٌه نیست، نیازی به دروغ گفتن نیست، از 

سوی دیگران پیامی نمی دهم و از قول خودم صحبت 
می کنم. من از حقیقت، صداقت و خلوص نیت استفاده 
می کنم. من همان هستم که در طول آن ۴ سال خوب و 

زیبا دیدید که با شما زندگی کردم.

 قصد توهین نداشتم

هرگز از مهماندوست دعوت به همکاری نمی کنیم

 ژائو ویلا با نظر من به تبریز نیامد!

افشاگری تونی اولیویرا درباره پرونده تراکتور

"اولین داربی بزرگمان را پیش رو داریم"

برانکو: نباید به خاطر محرومان تراکتورسازی فریب بخوریم

سرمربی پرسپولیس دیدار مقابل تراکتورسازی را نخستین داربی 
بزرگ تیمش در دور برگشت عنوان کرد.

 برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پییش از دیدار تیمش مقابل 
تراکتورسازی، این دیدار را یکی از داربی های بزرگ تیمش دانست 
و اظهار کرد: یکی از سه بازی سخت ما در لیگ برتر فردا برگزار 
می شود. این بازی بزرگی است. دو تیم از برترین تیم های لیگ برتر 
مقابل هم قرار می گیرند. ما رقبای همدیگر هستیم. تلاش می کنیم 

به برتری برسیم. من و بازیکنانم خوشحال هستیم که فردا استادیوم 
پر خواهد شد. هواداران کمک بزرگی به ما خواهند کرد و حضور آن ها 
قشنگ ترین اتفاق است. افتخار می کنم که این تعداد هوادار پشتوانه 

ما هستند و اغلب اوقات یار دوازدهم ما بوده اند.
وی درباره هواداران تیم ادامه داد: آن ها با قلب و شوری که دارند از 
ما حمایت می کنند و این باعث انگیزه مضاعف برای بازیکنانم است. 
فوتبال نیز به خاطر این هواداران است و واضح است تمام هم و غم ما 

این باشد که آن ها را شاد کنیم.
وی درباره بازیکنان محروم و مصدوم در دیدار فردا گفت: درست 
است که تراکتورسازی تعدادی از بازیکنانش را به دلیل محرومیت 
در اختیار ندارد اما اینکه فکر کنیم ادینیو، حاتمی، نوری و ابراهیمی 
نمی توانند برای ما خطرناک باشند، در حال فریب دادن خودمان 

هستیم. انتظار بازی سختی را دارم اما از این رقابت  خوشحالم.
وی ادامه داد: همان طور که حریف بازیکنانی را در اختیار ندارد من 
نیز نمی توانم از تعدادی از شاگردانم استفاده کنم. ربیع خواه از آخرین 
دیداری که برای پرسپولیس به میدان رفت مصدومیت دارد و هنوز 
خوب نشده است. الکسی پلیانسکی مصدومیتی در عضله بالای ران 
خود دارد و همچنین ولادیمیر نیز مصدومیتش از ناحیه مچ پاست 
و بقیه بازیکنان هم در رقابت برای قرار گرفتن در لیست ۱۱ نفره 
اصلی تیم هستند. سرمربی پرسپولیس با بیان اینکه در این دیدار ۴ 
بازیکنش را در اختیار ندارد افزود: ما بازیکنانی را در اختیار نداریم که 
در رقابت برای حضور در ترکیب نیستند اما سایر بازیکنان برای قرار 
گرفتن در ترکیب ۱۱ نفره تلاش می کنند. برانکو درباره عملکرد این 
تیم در فصل نقل و انتقالات گفت: سروش رفیعی و سامان نریمان 
جهان در این مدت زمان به تیم ما پیوسته اند. طبیعی است که ما 
به دنبال مذاکره با بازیکنان دیگری بودیم اما تاکنون این دو بازیکن 
را جذب کرده ایم. او با تشکر از هواداران تیمش یادآور شد: هواداران 
ما عالی هستند. طبیعی است که انتظار آن ها از ما بالاست. ما در هر 

بازی با هدف برد به میدان می رویم. مقابل تراکتورسازی هم چنین 
هدفی را داریم اما مطمئنا پیروزی مقابل تراکتور ارزشمندتر خواهد 
بود. این دیدار سه امتیازی نیست بلکه ۴ امتیاز دارد. در بازی رفت 
مقابل تراکتورسازی و در تبریز به تساوی رسیدیم اما فردا و در بازی 
رودررو هدف نخست ما پیروزی است. به خاطر خودمان، هواداران مان 
به دنبال پیروزی هستیم. او در ادامه افزود: درباره بازی با تراکتور 
هشدارهای لازم را به بازیکنانم داده ام. مطمئنا کار سختی مقابل این 
تیم داریم. برانکو گفت: ما فقط به این دیدار فکر می کنیم و تمرکزمان 
روی دیدار با تراکتورسازی است. بازی به بازی پیش می رویم. طبیعی 
است که داوران هر تصمیمی که به نظرشان برسد را اعلام می کنند. 

ما فقط روی توانایی خودمان حساب می کنیم.
مقابل  دیدار  در  تیمش  ترکیب  اصلی  نفر   ۱۱ درباره  وی 
تراکتورسازی اظهار کرد: این یک امتیاز خوب برای ما خواهد بود و 
این طبیعی است. اما ما در ادامه فصل نیز با جدیت به کار خود  ادامه 
خواهیم داد تا زمانی که مطمئن شویم به هدف مان که قهرمانی است 
رسیده ایم. از ابتدا نیز گفتم هدف من برد، برد و برد است. هر بازی از 
بهترین ترکیب خود استفاده خواهیم کرد زیرا به دنبال بازی و نتیجه 
قابل قبول خواهیم بود زیرا این گونه می توانیم انگیزه خود را حفظ 

کرده و اعتماد هواداران را جلب کنیم.
برانکو درباره ترکیب تیمش ادامه داد: خوشحالم که بازیکنانی مانند 
صادق محرمی خوب پیشرفت کرده اند و این یک پیروزی برای ما 
محسوب می شود. بازی های آینده مان به گونه ای است که نمی توانیم 
بگوییم کدام سخت تر از آن یکی است. دیدار فردا با تراکتور سخت تر 
است یا دیدار با استقلال و سپاهان. ۵ روز بعد از دیدار با سپاهان نیز با 
الهلال بازی داریم اما این هم موجب شادی ماست. شما اگر جای من 

بودید چه کسی را در ترکیب اصلی استفاده می کردید؟
سرمربی پرسپولیس درباره جذب بازیکنانی نظیر کوین کورانی، 
امانوئل آدبایور و سیسوکو تصریح کرد: این ها بازیکنانی هستند که 

زمانی ستاره تیم شان بودند اما به اواخر عمر ورزشی خود رسیده اند. 
نمی گویم عمر ورزشی شان تمام شده است. نمی دانم چرا آن ها 
ایران،  مانند  کشورهایی  در  فوتبال  که  می کنند  فکر  گونه  این 
کشورهای عربی و چین از سطح پایینی برخوردار است. من بارها 
گفته ام بازیکنانی با ۳۴-۳۵ سال سن مناسب تیم من نیستند زیرا 
کیفیت شان در حد آنچه من می خواهم نیست. معمولا این طور 
پیشنهادات را رد می کنم زیرا می دانم چنین بازیکنانی نمی توانند 
به تیمم کمک کنند تا بتوانیم نتایج مطلوبی بگیریم. سعی می کنم 

از بازیکنانی استفاده کنم که شوق و انگیزه کافی برای رقابت دارند.
او با بیان اینکه برای هواداران تیم هایی مثل تراکتورسازی و ذوب 
آهن احترام قائل است، گفت: در چند سال اخیر تراکتورسازی در اوج 
فوتبال ایران بوده و هواداران زیادی از آن ها حمایت می کنند و باید 
به این سرمایه افتخار کنند. وظیفه ماست که به عنوان میزبان احترام 

آن ها را نگه داریم و در زمین بازی شایستگی هایمان را نشان دهیم.
برانکو در ادامه درباره بازیکنان ناکارآمد خارجی که به فوتبال ایران 
می آیند و پس از رفتن شان برای تیم ها مشکل ساز می شوند اظهار 
کرد: این مشکل برای ایران نیست و در همه جای دنیا وجود دارد. 
مثلا ماریو گوتزه با ۳۸ میلیون یورو به بایرن آمد و در حالی که در 
فینال جام جهانی گلزنی کرده بود نتوانست کارایی لازم را در این تیم 
داشته باشد و به تیم پیشین خود یعنی دورتموند بازگشت حال اینکه 
او آلمانی بود. یا شواین اشتایگر که در یونایتد موفق نبود. مثال نقض 
این اتفاق هم گادوین منشا است که با اینکه کسی او را نمی شناخت 
عملکرد خوبی در تیم پیکان داشت. بعضی بازیکنان می توانند 

خودشان را در تیم شان پیدا کنند ولی برخی دیگر نمی توانند.
 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس افزود: بازیکنان پس از رفتن شان 
دردسر ایجاد نمی کنند. مسئله این است که باید به قراردادها احترام 
گذاشت. هیچ کس فردی را مجبور به امضای قرارداد نمی کند و باید 

هر دو طرف قرارداد به تعهداتشان عمل کنند.

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یکباب ساختمان بپلاک ۹۷ فرعی از ۱۰۵۴۳ 
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی بلوار روحانی ک ۱۴ پلاک ۸۸ که 
بنام آقای سید محمد نبوی دوست وغیره فرزند سید محمد کریم میباشد، 
در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 
۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی 
وارده ۱/۴۲۴۴۴ - ۹۵/۱۱/۱۳ تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه 
مورخ ۹۵/۱۲/۱۱ ساعت ۸/۵ الی ۱۲ صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد 
بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها 
اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در حل مذکور حضور بهم رسانند. 
مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات 
مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمنا 
تبصره ماده مصوب ۷۳/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 
با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز 

به این اداره ارائه نماید. 
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم



5 علمی و سلامت 

عوامل بیماری قلبی وعروقی 

جدیدترین پیشرفت های علم پزشکی در زمینه شناسایی 
ریزفاکتورهای قلبی و عروقی حاکی از نقش بسیار تاثیرگذار 
دیابت، چربی خون، فشارخون و ناراحتی های غدد در بروز بیماری 

مرگ بار قلبی است. 
از آنجا که برخی اختلالات از جمله دیابت، فشارخون، چربی 
خون و غدد نقش مستقیم و موثری در ابتلای فرد به بیماری 
گرفتگی عروق قلب دارند، لذا در این همایش جمعی از متخصصان 
در رشته های داخلی شامل متخصان قلب و عروق، فوق تخصص 
قلب، فلوشیپ اینترونشنال، بیهوشی قلب، جراحان قلب، فوق 
تخصص اکوکاردیوگرافی و متخصصان الکتروفیزیولوژی، رزیدنت 
ها و فلوشیپ های قلب و عروق و پرستاران ویژه قلب حضور یافته 

و آخرین تجربیات مفید خود را به اشتراک گذاشتند.
**گرفتگی عروق قلب چیست؟

دکتر بابک حیدری اقدم متخصص قلب و عروق فلوشیپ فوق 
تخصصی انژیوگرافی و انژیو پلاستی ، در تعریف بیماری گرفتگی 
عروق قلب یا آترواسکلروزیس Atherosclerosi اظهارکرد: در 
این بیماری  جریان خون رسانی به قلب و مغز فرد در اثر برخی 
رسوبات ایجاد شده در رگ ها که بیشتر چربی هستند، اختلال 

ایجاد می شود. 
وی با اشاره به این که برخی از دلائل بروز بیماری گرفتگی 
این  بروز  عوامل  از  بسیاری  البته  افزود:  است،  ژنتیکی  عروق 
بیماری غیرژنتیک است و یکسری فاکتورهای خطرساز در واقع 
فرد را مستعد گرفتگی تنگی عروق می کند. این فوق تخصصی 
انژیوگرافی و انژیوپلاستی در ادامه با بیان این که، گرفتگی رگ 
در موارد غیرژنتیک در یک فرایند طولانی مدت چندین ساله و 
به دلیل عوامل متعددی ایجاد می شوند، افزود:چربی خون بالا، 
دیابت، فشارخون، مصرف سیگار، استرس، اضافه وزن و چاقی از 

جمله عواملی است که فرد را دچار این بیماری می کند.
وی در عین حال با بیان این که آقایان در سن پایین تر و خانم 
ها در سنین بالاتر و بعد از دوران یائسگی به بیماری گرفتگی عروق 
مبتلا می شوند، افزود: افرادی که ژن ابتلا به بیماری گرفتگی 
عروق را دارند اگر همراه با این فاکتورهای خطرناک باشد سریعتر 

از سایر افراد به این بیماری دچار خواهند شد.
**علائم گرفتگی عروق قلب

علائم  در خصوص  عروق  و  قلب  متخصص  متخصص  این 

گرفتگی عروق قلبی نیز اظهارکرد: عمده علائم این بیماری به 
هنگام راه رفتن با درد سینه و پشت جناغ همراه است و احساس 
نفس تنگی یا خستگی زودرس در سربالایی ها و بعضا تپش قلب 
در فعالیت های روزانه از دیگر مهمترین علائم آن است.حیدری 
اقدم با بیان این که به هنگام ابتلای فرد به درد و سوزش در پشت 
جناغ سینه، این درد ممکن است در هر دو بازو و فک انتشار پیدا 
کند که با استراحت بهتر می شود، در عین حال افزود: البته برخی 
بیماران هنگام استراحت نیز دچار احساس درد و خفگی، تپش 
قلبی ناگهانی و اضطراب می شوند که همراه با تعریق است.وی 
همچنین اظهار کرد: البته گفته می شود ۲۵ تا ۳۰ درصد افرادی 
که پس از بیماری حمله قلبی به بیمارستان مراجعه کرده اند، 
هیچگاه پیش از آن علامت خاصی را حس نکرده اند و نخستین 

نشانه بیماری شان به همان حمله قلبی خلاصه شده است.
**فرصتی مناسب برای شناسایی عوامل تاثیرگذار در 

بیماری گرفتگی عروق 
یک متخصص قلب وعروق نیز در گفت و گو با خبرنگار گروه 
علمی ایرنا، با یادآوری آن که بیماری قلب و عروق در حال حاضر 
به عنوان شایع ترین علت مرگ و میر در جوامع مختلف شناخته 
می شود، گفت: در راس این بیماری گرفتگی عروق کرونر که 
سکته قلبی و مغزی را شامل می شود قرار دارد.دکتر هاشم 
سزاوار با اشاره به این که، در این همایش آخرین یافته ها از سوی 
متخصصان مختلف از جمله قلب، مغز و اعصاب و غدد دور یکدیگر 
جمع شده و در خصوص دلائل و اشکال مختلف این بیماری بحث 
و تبادل نظر کردند، افزود: این باعث می شود تبادل اطلاعات اتفاق 
بیافتد و مهارت های عملی پزشکان و متخصصان برای درمان 
بیماران ارتقاءیابد.وی با تاکید براین که جامعه پزشکی کشور 
به طور حتم با برگزاری این گونه همایش ها به دنبال تضمین 
سلامتی مردم با بهترین ابزار و امکانات موجود و کاهش بار این 
بیماری است گفت: این همایش ها به طور حتم به متخصصین 
و متولیان امور بهداشت و درمان کمک خواهد کرد که عوامل 

تاثیرگذار بر این بیماری و درمان آن را شناسایی کند.
با دوستان  نیز  امروز  به عنوان مثال  ادامه داد:  دکتر سزاوار 
متخصص غدد در خصوص رابطه بیماری قلبی و عروقی با دیابت 
بحث هایی صورت گرفت و آخرین یافته ها در این خصوص، 
داروها و همچنین مباحث پیشگیری و درمان مورد تبادل نظر 

قرار گرفت.
وی ادامه داد: امروز بحث های بسیار خوبی در خصوص درمان 
بیماران قلبی که به دیابت دچار می باشند، یا برعکس بیماران 
دیابتی که مشکل قلبی دارند شکل گرفت، چراکه یک متخصص 
غدد بهتر می تواند تشخیص دهد که یک بیمار قلبی که از دیابت 
رنج می برد بهتر است درمان دارویی شود یا عمل جراحی و 

آنژوپلاستی، که البته روش های مناسب به بحث گذاشته شد.
مرگ  علت  ترین  شایع  عروقی  قلبی-  **مشکلات 

بیماران دیابتی است
دبیر کمسیون انجمن های علمی گروه پزشکی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی هم با بیان این که بیماران دیابتی دو تا 
چهار برابر بیشتر از سایر افراد به بیماری قلبی و عروقی مبتلا می 
شوند، گفت: مشکلات قلبی - عروقی یکی از شایع ترین علل فوت 
بیماران دیابتی است.دکتر علیرضا استقامتی با اشاره به این که 
ارتباط مشکلات قلبی و عروقی با بیماری دیابت از جمله برنامه 
های همایش امسال بود، افزود: بیماری دیابت یکی از شایع ترین 
مشکلات غددی است که در آن درگیری های قلبی بیشتر دیده 

می شود.
وی با تاکید بر این که امروزه با توجه به پیشرفت های علمی و 
تکنولوژی هیچ منعی برای درمان های جراحی بیماران دیابتی 
وجود ندارد و درمان برای آنها مانند سایر بیماران انجام می شود، 
درعین حال گفت: متاسفانه عوارض و عفونت های بیشتری 
متوجه بیماران دیابتی است و زمان بهبود طولانی تری نیز مورد 
نیاز است.مسئول بخش غدد و متابولیسم ششمین همایش قلب و 
فناوری های نوین ادامه داد: به طور کلی تمام اعمال جراحی اعم 
از درمان های طبی و اقدامات آنژیوپلاستی برای بیماران دیابتی 
انجام می شود.وی همچنین با بیان این که کنترل قند خون، 
چربی خون و فشار خون از اولویت های اصلی درمان بیماران 
دیابتی است ادامه داد: همواره بر کنترل این فاکتورها تاکید می 
شود چراکه با کنترل آنها می توان از بروز عوارض بسیاری از جمله 
بروز بیماری های قلبی جلوگیری کرد.دکتر استقامتی اظهار کرد: 
بیماران دیابتی به دلیل مشکلات ناشی از قند، فشار و چربی 
خون بیشتر در معرض ابتلا به بیماری های عروق کوچک شامل 
مشکلات نفروپاتی، نوروپاتی، رتینوپاتی و عروق بزرگ از جمله 
درگیر شدن عروق قلب و اندام ها هستند.دبیر کمسیون انجمن 

های علمی گروه پزشکی وزارت بهداشت، گفت: با توجه به این که 
دیابت رگ ها را درگیر می کند، همه بیماران بایستی به کنترل 
قندخون خود توجه ویژه داشته باشند چراکه پیشگیری همواره بر 

درمان مقدم است.
وی همچنین با اشاره به این که خوشبختانه برای هر سه فاکتور 
قندخون، فشار خون و چربی خون درمان های و داروهای موثر و 
متعددی وجود دارد، درعین حال گفت: اما درمان به تنهایی کافی 
نیست و درکنار آن رعایت تغذیه اصولی، کاهش استرس، قطع 
سیگار و انجام مرتب ورزش از ضروریات تاثیرگذار در روند درمان و 
بهبودی است. مسئول بخش غدد و متابولیسم ششمین همایش 
قلب و فناوری های نوین در ادامه یادآورشد: هم اکنون تمام درمان 
های دارویی و اصلی بیماران دیابتی در کشورمان وجود دارد و تنها 

بخشی از آنها تحت پوشش بیمه نیست.
**ریزفاکتورهای بیماری قلبی نیازمند توجه بیماران 

اما دکتر ایرج ناظری متخصص بیماری قلب وعروق با تاکید بر 
این که، این همایش بسیار مفید بود و بحث های بسیار جالب 
توجهی در آن شکل گرفت، اظهار کرد: یکی از نتایج بسیار خوب 
این همایش تاکید بر شناسایی برخی ریزفاکتورهای بیماری قلبی 
مانند چربی خون، دیابت، فشار خون و ناراحتی های غدد بود.وی 
ادامه داد: به طور حتم فردی که دچار بیماری قلبی است بایستی 
دیابت، چربی خون و فشار خون خود را کنترل نماید که دچار 

وضعیت حاد نشود.
دکتر ناظری گفت: درمان مناسب ناراحتی های قلبی با انجام 
یک آنژیوگرافی، آنژیوپلاستی یا هر عمل قلب دیگری رفع نخواهد 
شد بلکه این نیازمند آن است که بیمار از نظر بیماری غدد، دیابت 
و به خصوص ریزفاکتورهایی همچون فشار خون و چربی خون 

کنترل شود.
**معرفی جدیدترین یافته دارویی در این همایش برای 

درمان چربی خون حاد
این متخصص قلب و عروق در ادامه با اشاره به این که چربی 
خون بالا به طور حتم یکی از عوامل موثر ابتلا به بیماری گرفتگی 
عروق قلب است، اظهار کرد: البته در مواردی استفاده از برخی 
داروهای معمولی برای بیماران دچار چربی خون موثر واقع نمی 
شود که در این همایش جدیدترین یافته دارویی دنیا معرفی 
شد.دکتر ناظری نام این دارو را مهار کننده های PCSK۹ و از 
داروهای کاهنده لیپید ذکر کرد و گفت: این دارو به صورت تزریق 
زیر جلدی به صورت ماهانه یا دو ماه یکبار به بیمار تزریق می شود.

وی با بیان این که این دارو خوشبختانه در دنیا تولید شده، 
اما قیمت آن گران است ادامه داد: در سال ۲۰۱۵ دو دارو از 
این دسته تحت عنوان Alirocumab با نام تجاری Praluent و 
Evolocumab با نام تجاری Repatha از سوی سازمان غذا و 
داروی آمریکا FDA تایید شد.این متخصص قلب و عروق ادامه 
داد: البته اقداماتی در جهت واردات داروی PCSK۹ به کشور در 
جریان است که برای درمان بیماران قلبی که ریزفاکتور اصلی آن 
چربی خون بسیار بالا و مقاوم است مورد استفاده قرار گیرد چرا که 
بسیار خوب جواب داده است.دکتر ناظری همچنین گفت: مصرف 
PCSK۹ در آمریکا و برخی از کشورهای اروپایی شروع شده که 
البته به دلیل گرانی هنوز مصرف آن شایع نشده است.وی در ادامه 
با اشاره به این که قلب وظیفه مهم تنظیم جریان و گردش خون 
را در بدن را عهده دار و از اهمیت قابل توجهی برخوردار است، 
در توصیه ای پزشکی از مردم خواست در مصرف غذاهای چرب، 
پرنمک و قندی رعایت احتیاط را داشته تا دچار نارسایی قلبی و 

سکته مغزی نشوند.

عاداتی که موهایتان را به باد می دهند
فرقی نمی کند خانم هستید یا آقا. یادتان باشد که بسیاری از کارهای نامناسب 
روزانه، موهایتان را به باد می دهند. در این مطلب به شش تا از این عادات نادرست 

اشاره می کنیم.
اگر متوجه شده اید که جلوی پیشانی، شقیقه هایتان و غیره کم مو شده است، 
کمی بیشتر مراقب سلامتی موهایتان باشید. بر هیچ کس پوشیده نیست که موی 
سالم و پرپشت تاثیر فراوانی در زیبایی ظاهری هر فردی دارد.  درست است که در 
اکثر افراد، ریزش مو و طاسی ارثی است و نمی توان کار زیادی برای مقابله با آن انجام 
داد، اما باید بدانید که عادت های روزمره خودمان نیز در ریزش مو تاثیر زیادی دارد 
و باعث تشدید مشکل می شود. این عادت های نادرست حتی باعث تشدید ریزش 

های ارثی نیز شده و باعث می شود کف سر زودتر از موعد خالی شود. 
سشوار زدن های زیاد و طولانی مدت

بدون شک خیلی از افراد برای خشک کردن موها و صدالبته برای حالت دادن به 
آنها و زیبایی ظاهری شان از سشوار استفاده می کنند. مشکل اینجاست که سشوار 
باعث کشیده و داغ شدن موها می شود. اگر این کار را به طور روزانه و طولانی مدت 
انجام دهید، سرتان کم کم خالی می شود. چرا؟ به خاطر اینکه گرمای حاصل از 
سشوار بخصوص زمانیکه آن را روی درجه گرم گذاشته اید، کراتین موها را تجزیه 

کرده و به موها آسیب جدی می زند.
به عقیده متخصصان استفاده مکرر و روزانه از سشوار باعث می شود که موها رشد 
خوبی نداشته باشند. حتی ممکن است که در ناحیه شقیقه ها شروع به ریزش کنند. 
توصیه می شود به طور روزانه و طولانی مدت از سشوار استفاده نکنید. سشوار را 
روی موهای خیس نکشید. بعد از حمام حوله ی نرمی به موها ببندید تا آب آن 
کاملا کشیده شود و بعد سشوار بزنید. حتما سشوار را در فاصله بیست سانتی متری 

موها بگیرید.
عدم مصرف کافی آهن و ویتامین ب

تمام سبزیجات سبز رنگ مانند اسفناج، مارچوبه، بروکلی، کاهو و کلم بروکسل 
جزو تامین کننده های گیاهی آهن و مواد مغذی دیگر هستند. متخصصان بر این 
عقیده هستند که میزان آهن افرادی که موهایشان می ریزد کم است. این ماده 
معدنی همانند ویتامین B باعث تقویت کراتین می شود. کمبود ویتامین B می تواند 

عامل ضعیف شدن ریشه موها شده و زمینه را برای ریزش آنها فراهم کند. 
ریزش مو در پی خالی شدن شقیقه ها یا پیشانی به سرعت اتفاق می افتد و کف 
سر خالی می شود. برای پیشگیری توصیه می شود که به میزان کافی از منابع غذایی 
آهن و همچنین مکمل های آن استفاده کنید. حتما با پزشک عمومی یا متخصص 

پوست و مو مشورت کرده و در صورت نیاز آزمایش خون بدهید.
کندن موها با دست 

برخی افراد به دلیل استرس یا بی حوصلگی شروع به کندن بی اختیاری موها 
می کنند. به این عمل تریکوتیلومانیا می گویند که به معنای کندن موها به وسیله 
دست های خود فرد است. این اختلال به صورت آگاهانه یا ناآگاهانه فرد را وادار می 
کند که با انگشتانش موهای سرش را بکند که باعث بروز آلوپسی)طاسی( در برخی 

نواحی سر می شود. 
این اختلال معمولا در قسمت شقیقه ها بیشتر است، چون این نواحی بیش از 
پس گردن در دسترس هستند. اگر این عادت بیمارگونه درمان نشود، باعث خالی 

شدن سر خواهد شد.
عقب زدن موها با دست

برخی افراد عادت دارند که دائما موهایشان را با دست به سمت عقب سر ببرند. این 
عادت نیز باعث خالی شدن کف سر می شود. در واقع انجام دادن مکرر این کار و به 

عقب راندن موها باعث ضعیف شدن موها می شود. 
شینیون زیاد موها، بستن و بافت های سفت به موها آسیب می رساند. در واقع 

زمانی که موها کشیده می شوند به راحتی می شکنند.
زمانی که بی وقفه و به طور افراطی موها را به سمت عقب و بر خلاف جهت رویش 
آنها می رانید، به آنها آسیب زده و باعث شکستن شان می شوید. این کار در طولانی 

مدت باعث ریزش موها در ناحیه پیشانی می شود.
شینیون و یا بستن موها به صورت دم اسبی

برخی از خانم ها و البته آقایانی که موهای بلندی دارند عادت دارند موها را به 
صورت دم اسبی و سفت پشت سر ببندند. اما باید بدانید که شینیون زیاد موها، 

بستن و بافت های سفت به موها آسیب می رساند. 
در واقع زمانی که موها کشیده می شوند به راحتی می شکنند. این مسئله نیز مانع 
از رشد دوباره آنها شده و باعث می شود که خط پیشانی مو عقب برود. اگر دقت کرده 
باشید خانم های آفریقایی که از دوران کودکی موهایشان را با بافت های آفریقایی 

آرایش می کنند، پیشانی و شقیقه های خالی تری دارند.
کباب کردن موها با اتوی مو

اگر عادت دارید صبح به صبح موهایتان را اتو بکشید تا صاف شود کمی احتیاط 
کنید. با ادامه این کار موهایتان را از دست خواهید داد. صاف کردن زیاد و افراطی 
موها باعث آسیب آنها شده و در طولانی مدت کف سر خالی می شود. به خاطر اینکه 
گرما و حرارت بالا، کراتین که پروتئین تشکیل دهنده موها است را نابود می کند. به 
مرور نیز موها نازک و نازک تر شده و کمتر رشد می کنند.  یادتان باشد که علاوه بر 
حرارت، اتوی مو باعث کشیدن موها و شکنندگی آنها نیز می شود. همین دو دلیل 

یعنی داغ شدن و کشیده شدن موها برای خالی شدن سر کافیست.

ویتامین ها و املاح زیبایی
داشتن یک رژیم غذایی سالم و متعادل مانع از چاقی می شود. علاوه بر این مصرف 
کافی ویتامین ها و مواد معدنی نیز پوست را زیبا، ناخن ها را محکم، دندان ها و لثه 

ها را مقاوم و درخشندگی موها را افزایش می دهد.
ویتامین A: جذب کافی این ویتامین پوست را سالم و بانشاط می کند. این 
ویتامین باعث احیای سلولی شده و پوست را جوان نگه می د ارد. می توانید این 
ویتامین را به صورت رتینول )جگر، تخم مرغ، شیر( یا به صورت بتاکاروتن )موجود 
در میوه ها و سبزیجاتی مانند هویج، اسفناج، سیب زمینی شیرین( دریافت کنید. 
بخارپز کردن یا تفت دادن با اندکی روغن روش های مناسبی برای جذب ویتامین 

این مواد غذایی است.
 B۶ ویتامین ب برای پوست، موها و ناخن ها مورد نیاز است. ویتامین :B ویتامین
در ساخت کلاژن نقش دارد. ویتامین B۷ نیز از سلول های پوست و موها محافظت 

می کند.
ویتامین C: ویتامین C باعث تسریع تولید کلاژن در سلول ها شده و به حفظ 
سلامت لثه ها کمک می کند. باید بدانید که این ویتامین در مجاورت گرما زود از 
بین می رود بنابراین توصیه می شود مواد غذایی حاوی ویتامین C را خام مصرف 

کنید.
آهن: آهن وظیفه انتقال اکسیژن در خون را برعهده دارد. ناخن های رنگ پریده، 
شکنندگی و ریزش مو جزو علائم کمبود آهن است که به شدت در بین مردم رواج 

دارد.
پتاسیم: پتاسیم باعث تحریک کار کلیه ها و دستگاه گوارش می شود. این ماده به 
دفع ترکیبات مضر از بدن کمک کرده و نقش مهمی در نرمی و زیبایی پوست دارد.

کلسیم: کلسیم دندان ها را قوی و سالم می کند. این ماده همچنین برای سلامت 
بیشتر ناخن ها نیز لازم است.

منیزیم: منیزیم جداره سلولی را حفظ کرده و مانع از بروز چین و چروک 
زودهنگام روی پوست می شود

سلنیوم: سلنیوم باعث احیای مشکلات و ضایعات پوستی می شود.
زینک: زینک به ویتامین A در عملکردهایش کمک کرده و باعث بهبود سریع تر 

زخم ها می شود. این ماده به تقویت دستگاه ایمنی بدن نیز کمک می کند.
منابع ویتامین ها و مواد معدنی زیباکننده

ویتامین C: مرکبات، کیوی، شاه توت، فلفل دلمه ای، پاپایا، بروکلی.
بتاکاروتن: میوه ها و سبزیحات نارنجی و زردرنگ، سبزیجات برگ سبز مانند 

اسفناج و غیره.
ویتامین B۷: تخم مرغ، حبوبات، کله پاچه.

ویتامین های گروه B: غلات، سویا، آجیل ها، حبوبات.
آهن: گوشت قرمز، غلات کامل

پتاسیم: میوه های خشک، حبوبات، آجیل ها، مواد غذایی تهیه شده از سویا، 
سبزیجات، قارچ، آووکادو، موز.

کلسیم: شیر و دیگر محصولات لبنی، کلم ها، بادام.
منیزیم: غلات کامل، حبوبات، آب معدنی.

سلنیوم: مخمر آب جو، غلات کامل، غذاهای دریایی، قارچ ها و برنج قهوه ای.
ویتامین E: روغن زیتون، آجیل ها، جوانه ها.

زینک: حبوبات، غلات، آجیل ها، گوشت پرندگان، غذاهای دریایی.
توجه:

ویتامین ها متناسب با نحوه جذب و ذخیره شدنشان به ویتامین های محلول در 
چربی )ویتامین های A،D،E،K( و ویتامین های محلول در آب )C،B( تقسیم می 
شوند. بهترین منبع جذب ویتامین ها و مواد معدنی مواد غذایی هستند اما می توانید 

با نظر پزشک از مکمل ها نیز استفاده کنید.
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محققان در موسسه فناوری ماساچوست)MIT( موفق به ساخت یک ربات ماهی گیر 
نامرئی شدند.

 از آنجایی که ماهی ها وجود خطر در نزدیکی خود را احساس کرده و به سرعت شنا 
می کنند، این ربات قابلیت آن را دارد تا بدون آسیب رساندن به ماهی، آن را به دام بیندازد.

این ربات از یک هیدروژل شفاف ساخته شده که قوی و با دوام بوده، اما عمدتا از آب 
ساخته شده است. هر بازوی این ربات از مکعب های توخالی چاپ سه بعدی از جنس 

هیدروژل ساخته شده که با یکدیگر در ارتباط هستند.
با تزریق آب به این مکعب ها می توان به باز و بسته شدن این بازو در جهت گرفتن 

ماهی کمک کرد.
آزمایش های انجام شده بر روی این بازوی رباتیک نشان داد که این فناوری می تواند 

بدون آسیب رساندن به ماهی آن را بگیرد.
این فناوری از دوام بالایی برخوردار بوده و می تواند ۱۰۰۰ بار و بدون هیچ نشانه ای از 

خوردگی در سختار هیدروژل به گرفتن ماهی ادامه دهد.
این امر نشان می دهد که این ربات توانایی استقرار در اقیانوس به مدت چندین ماه و 
کنترل از راه دور را داشته و می تواند اطلاعات به دست آمده را به یک آزمایشگاه روی 

خشکی و یا یک کشتی تحقیقاتی در نزدیکی خود انتقال دهد.
مواد استفاده شده در ساخت این ربات زیست سازگار بوده به این معنی که می توان 
از این ربات نرم در برنامه های کاربردی برای عمل جراحی برای دستکاری بافت یا اندام 

استفاده کرد.

ربات نامرئی که ماهی ها را به دام می اندازد

از سوی ستاد ویژه توسعه فناوری نانو با هدف ارائه 
راهکاری برای »کاهش نفوذپذیری هوا در لایه داخلی 
تایر خودرو« اقدام به برگزاری سومین چالش نوآوری 

کرده است.
به گزارش ایسنا ستاد ویژه توسعه فناوری نانو بنا به 
درخواست یکی از شرکت های تولیدکننده تایر در کشور 
به دنبال راهکاری برای »کاهش نفوذپذیری هوا در لایه 
داخلی تایر خودرو« توسط شرکت های خلاق و نوآور، 
پژوهشگران، مخترعان و فناوران، اعضای هیات علمی 
و دانشجویان دانشگاه ها و پژوهشگاه ها از داخل و خارج 
کشور است؛ از این رو این ستاد اقدام به برگزاری سومین 

چالش نوآوری کرده است.

چالش های فناوری و نوآوری نانو، یکی از برنامه  های 
مهم ستاد ویژه توسعه فناوری نانو است که ابتدای امسال 
برگزاری آن کلید خورده است و می کوشد مشکلات 
کلیدی بنگاه های صنعتی یا نیازهای فناورانه صنایع 
مختلف کشور را از طریق جلب مشارکت پژوهشگران 
و فناوران کشور برطرف کند. پس از برگزاری موفق دو 
دوره از این رویداد، سومین دوره از چالش های نوآوری 
فناوری نانو از سوی کارگروه صنعت و بازار ستاد توسعه 

فناوری نانو آغاز شده است.
»ارائه  نوآوری  چالش  این  محوری  هدف  و  مساله 
راهکاری برپایه فناوری نانو برای افزایش مقاومت تایر 
خودرو در برابر نفوذ هوا همزمان با کاهش ضخامت و 
وزن لایه داخلی تایر« است. در کشور سالانه حدود ۲۲ 
میلیون حلقه تایر با سایزهای مختلف مصرف می شود که 
۱۶ میلیون حلقه آن تولید داخل است و نزدیک به ۶۰ 
درصد مواد اولیه ساخت این تایرهای داخلی نیز از خارج 
کشور وارد می شود. از این رو با کاهش نفوذپذیری هوا 
در لایه داخلی تایر خودرو که امکان کاهش چشمگیر 
ضخامت و وزن لایه داخلی را فراهم می کند، می توان از 

مقاومت غلتشی تایر کاست.
بهینه کردن ضریب مقاومت غلتشی که نقشی اساسی 

در تعیین میزان مصرف سوخت دارد، تاثیر بسزایی در 
کاهش آلودگی هوا، به عنوان یکی از اولویت های جدی 
دولت و به ویژه سازمان حفاظت محیط زیست و نیز 
صرفه جویی ارزی در واردات مواد اولیه مصرفی خواهد 
داشت. در این راستا ستاد ویژه توسعه فناوری نانو به 
دنبال راهکاری برای »کاهش نفوذپذیری هوا در لایه 
داخلی تایر خودرو« توسط شرکت های خلاق و نوآور، 
پژوهشگران، مخترعان و فناوران، اعضای هیات علمی 
و دانشجویان دانشگاه ها و پژوهشگاه ها از داخل و خارج 
کشور اقدام به برگزاری سومین چالش نوآوری کرده 
است. تمام علاقه مندان می توانند به طور رایگان در این 
چالش نوآوری شرکت کنند و از جایزه نقدی ۲۰ میلیون 
ریالی همراه با امکان استفاده از شبکه آزمایشگاهی در 
مرحله اول چالش و جوایز ۵۰، ۱۰۰ و ۲۰۰ میلیون 
ریالی )به ترتیب برای نفرات سوم، دوم و اول( و تسهیلات 
تجاری سازی در مرحله دوم چالش بهره مند شوند که 
به طور مشترک توسط ستاد توسعه فناوری نانو و این 

شرکت تولیدکننده تایر پرداخت می شود.
برندگان مرحله دوم چالش، فرصت توسعه فناوری و 
تجاری سازی آن تا مرحله تولید انبوه را با همکاری این 

شرکت تولیدکننده تایر دارند.

برگزاری چالش نوآوری برای کاهش نفوذپذیری هوا در لایه داخلی تایر

سونی مدل جدید کنسول بازی پلی استیشن خود موسوم به نسخه ۴.۵ را به 
گونه ای به روز خواهد کرد که از اتصال هارددیسک های خارجی از طریق پورت یو 

اس بی ۳ با ظرفیت حداکثر ۸ ترابایت پشتیبانی می کند.
 سیاست سونی تا پیش از این ارتقای حافظه داخلی کنسول بازی پلی استیشن ۴ 
بوده است تا این حافظه از ۵۰۰ گیگابایت استاندارد به یک ترابایت برسد، اما حالا می 
توان هارددیسک های خارجی را به این کنسول بازی وصل کرد و بازی های مختلف 

را از این طریق اجرا کرد.
سونی پیش از این از به روزرسانی یاد شده خبر داده و افزوده بود که کنسول بازی 
این شرکت از نسخه ۳ یو اس بی که سرعت بالایی دارد، پشتیبانی می کند. از این 
طریق می توان انواع بازی، داده های ذخیره شده و ویدئوها و اسکرین شات ها را بر 

روی هارددیسک خارجی ذخیره و مورد استفاده قرار داد.
سونی همچنین نسخه بتای میان افزار ۴.۵ خود را عرضه کرده که در اختیار 
تعدادی محدود از کاربران کنسول بازی پلی استیشن ۴ قرار گرفته و به آنها امکان 
می دهد از اسکرین شات های محیط بازی به عنوان کاغذ دیواری استفاده کنند. 
بهبود رابط کاربری و پشتیبانی بهینه از پخش دی وی دی های سه بعدی بلو - ری 

از جمله تغییرات اعمال شده می باشد.
پیش از این مایکروسافت به کاربران کنسول بازی ایکس باکس وان امکان داده 
بود تا هارددیسک هایی با ظرفیت حداکثر ۱۶ ترابایت را به این کنسول بازی متصل 
کنند. کاربران کنسول بازی وی - یوی شرکت نینتدو هم می توانند هارددیسک 
هایی با ظرفیت ۲ ترابایت را به کنسول مذکور متصل کنند. این رقم قرار است در 

آینده افزایش یابد.

آغاز پشتیبانی پلی استیشن ٤ از هارددیسک های 
خارجی ۸ ترابایتی

محققان پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک موفق به ساخت انواع نانوذرات شدند که 
در فرمولاسیون مواد دارویی همچون آنتی بیوتیک ها، تثبیت آنزیم های صنعتی به 
منظور بهبود عملکرد آنها،  تولید زیست سوخت و ساخت نانوکامپوزیت های جدید 

برای کشت و تمایز سلول های بنیادی و تشخیص و درمان بیماری ها کاربرد دارد.
 ایوب آرپنائی، مجری پروژه طراحی و ساخت نانوذرات مزومتخلخل سیلیکای 
عامل دار شده که آن را با پشتیبانی صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران به انجام 
رسانده، درباره این پروژه اظهار کرد: از حدود هشت سال پیش تحقیقات در زمینه 
نانوزیست فناوری در پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و زیست فناوری آغاز شد که 
دشواری دسترسی به نانومواد یکی از عوامل انجام و شکل گیری این پروژه بود؛ در 
واقع، نانوذرات برای کاربردهای پزشکی و زیست فناوری موادی گران قیمت هستند و 

تولید و ساخت آنها در کشور از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی ادامه داد: در حال حاضر با گذشت ۸ سال از تحقیقات در این زمینه، به دانش و 
مهارت لازم برای تولید انواع مختلفی از این نانومواد در مقیاس آزمایشگاهی دست پیدا 
کرده ایم. بخشی از بودجه لازم برای انجام این طرح توسط پژوهشگاه ملی مهندسی 
ژنتیک و زیست فناوری و بخشی دیگر توسط صندوق حمایت از پژوهشگران و 
فناوران تامین شد. همچنین هم اکنون نیز تحقیقات گسترده ای در زمینه کاربرد این 

نانومواد در حوزه زیست فناوری و پزشکی در دستور کارمان قرار داده ایم.
عضو هیات علمی پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و زیست فناوری با اشاره به 
کاربردهای متفاوت و متنوع نانوذرات تهیه شده، گفت: نانوفناوری زمینه ای از علم و 
فناوری است که در آن به تولید، تغییر یا اصلاح مواد یا سامانه هایی پرداخته می شود 
که در کل یا بخشی از آن دارای ابعاد نانومتری بوده و عملکرد و یا ویژگی های آن ماده 
یا سامانه وابسته به ابعاد نانومتری آن است. نانوفناوری دارای کاربردهای گسترده ای 
است. از جمله می توان به کاربرد نانوفناوری در پزشکی برای درمان و تشخیص 
بیماری ها، زیست فناوری، علوم زیستی، حذف آلاینده ها از محیط زیست و موارد 

متعدد دیگر اشاره کرد. 
وی  ریاست جمهوری،  علمی وفناوری  معاونت  عمومی  روابط  اعلام  اساس  بر 
خاطرنشان کرد: انواع نانوذرات ساخته شده در این گروه تحقیقاتی در فرمولاسیون 
مواد دارویی همچون آنتی بیوتیک ها، تثبیت آنزیم های صنعتی به منظور بهبود 
عملکرد آنها، تولید زیست سوخت، ساخت نانوکامپوزیت های جدید برای کشت و 
تمایز سلول های بنیادی و تشخیص و درمان بیماری ها استفاده شده است. مهمترین 
ویژگی این نانوذرات تهیه شده، کیفیت بسیار بالای آنهاست که در صورت حمایت 

بیشتر، امکان صنعتی سازی تولید این نانومواد در کشور وجود دارد.

آژانس فضایی اروپا تصویر"موزائیکی" جدیدی از 
مریخ منتشر کرده که مدارگرد "مارس اکسپرس" 
در گردش های خود در اطراف سیاره سرخ ثبت کرده 

است.
این تصویر ترکیبی در حقیقت کلاهک یخی قطب 
شمال مریخ و فرورفتگی های مارپیچی تاریک آن را 

نشان می دهد.
در  جداگانه  تصویری  نوار   ۳۲ از  مذکور  تصویر 
هر مدارگرد مارس اکسپرس تشکیل شده که بین 

سال های ۲۰۰۴ تا ۲۰۱۰ ثبت شده اند و مساحتی به 
وسعت بیش از ۱.۶ میلیون کیلومتر مربع را پوشش 

می دهند.
مدارگرد مارس اکسپرس در سال ۲۰۰۳ به کمک 
این  شد.  فضا  روانه  مریخ  به سمت  سایوز  موشک 
فضاپیما اولین ماموریت آژانس فضایی اروپا به مقصد 
سیاره مریخ است که به ابزارهایی مانند مولکول یاب 
و طیف سنج مادون قرمز موسوم به OMEGA برای 

تجزیه و تحلیل ساختار ترکیبی مریخ مجهز است.

است  دوربین  یک  دارای  مدارگرد  این  همچنین 
که می تواند عارضه های طبیعی مریخ را تا پهنای دو 
متر تفکیک کند.مارس اکسپرس در دسامبر ۲۰۰۳ 
به مریخ رسید و به مطالعه عارضه های سطحی و 
توپوگرافیک و فرایندهای زمین شناختی و تحولی 
سیاره پرداخته است.این فضاپیما همچنین به بررسی 
میزان آب موجود در مریخ در گذشته و حال پرداخته و 
طیف سنج فرابنفش SPICAM نیز وظیفه مطالعه ازن 

و بخارآب در جو مریخ را به عهده دارد.

محققان در دانشگاه تگزاس در آرلینگتون موفق به ساخت یک دستگاه تست 
تنفس شدند که می تواند وجود بیماری آنفلوانزا را تشخیص دهد.

آشکارسازهای  مانند  یافته،  توسعه  کاربر  بازدم  پایه  بر  جدید  دستگاه  این   
مونوکسیدکربن از سه سنسور نیمه هادی ارزان تشکیل شده که نشانگرهای زیستی 

تنفس که با آنفلوانزا همراه است را شناسایی می کند.

این نشانگرهای زیستی شامل ایزوپرن، اکسیدنیتریک و آمونیاک هستند.
در تست های آزمایشگاهی که توسط این محققان انجام شد، صحت و دقت این 

دستگاه با تجهیزات گرانقیمت آزمایشگاهی برابری می کرد.
این فناوری از قیمت پایینی برخوردار بوده و سازندگان آن امیدوارند که مردم عادی 

روزی بتوانند از این دستگاه در داروخانه ها استفاده کنند.

ساخت نانوذرات با کاربردهای متنوع در پزشکی و زیست فناوری

سطح مریخ شبیه لایه ای از شکلات

دستگاه تست تنفس برای تشخیص آنفلوانزا
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ستاندارقم مطرح کرد

انجام مانور امدادی زلزله گامی برای تقویت 
آمادگی در برابر حوادث

استاندارقم گفت: با توجه به اینکه احتمال بروز حوادث توأمان وجود دارد حفظ 
آمادگی در برابر این رخدادها ضروری است تا با افزایش توانمندی خود بتوانیم از بروز 

خسارات جلوگیری کنیم. 
سیدمهدی صادقی در حاشیه برگزاری مانور امدادی زلزله در شهر قنوات و همچنین 
مانور تیم های بهداشت و درمان اضطراری در پنج روستای بخش مرکزی، اظهار کرد: 
این مانور و طراحی که برای آن شده بود می تواند شبیه سازی یک عملیات واقعی 
باشد که می تواند به آماده سازی هر چه بیشتر استان برای مقابله با بلایای طبیعی و 
حوادث کمک به سزایی کند. وی ادامه داد: این مانور بر اساس یک کار کارشناسی و 
تخصصی انجام شد و بنده نقصی در آن ندیدم. مانور با حضور پررنگ همه دستگاه  ها 
و سازمان های ذیربط انجام شد و به نظر می رسد این کار می تواند در شرایط بحرانی 
ما را آماده تر در برابر خطرات قرار دهد. استاندار قم با اشاره به همکاری ستادهای پنج 
استان معین قم در این مانور، افزود: با توجه به اینکه احتمال بروز حوادث توأمان وجود 
دارد حفظ آمادگی در برابر این رخدادها ضروری است تا با افزایش توانمندی خود 
بتوانیم از بروز خسارات جلوگیری کنیم. صادقی با تاکید بر اهمیت سرعت و دقت در 
عملیات امداد رسانی در مواقع ضروری و حوادث، گفت: برگزاری چنین مانورهایی در 
شرایط برودت هوا برای ایجاد هماهنگی بیشتر لازم است، که در اینجا باید از همه 

دستگاه های حاضر در مانور و فعالیت های صورت گرفته تشکر کنیم.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم  مطرح کرد

بسترسازی فعالان خوشه کفش قم 
در شهرک های صنعتی

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم گفت: فعالان و تولید کنندگان کفش 
و دمپایی ماشینی استان، حضور جمعی در شهرک های صنعتی به منظور توسعه 
و ساماندهی این صنعت مهم را خواستار هستند و ما نیز در حال بسترسازی لازم 

هستیم. 
امیر طیبی نژاد در بازدید از نمایشگاه کفش قم، با اشاره به فعالیت های خوشه کفش 
و دستاوردهای مثبت در این زمینه اظهار کرد: بعد از گذشت چند سال از اتمام 
فعالیت عامل توسعه خوشه کفش و دمپایی ماشینی هنوز شاهد تعمیق بخشی 
برنامه ها و دستاوردهای صنایع کوچک در این بخش هستیم. وی گفت: بعد از هم 
افزایی و همکاری مناسب در برنامه عملیاتی خوشه های کسب و کار و پذیرش کارهای 
گروهی در قالب کنسرسیوم های صادراتی و حضور در نمایشگاه ها و بازارهای خارجی، 
وجود شرکت مدیریت صادرات به شدت احساس می شد که برای تحقق این مهم 
نیز خود فعالان این بخش با همپوشانی که دارند وارد این عرصه شدند. مدیرعامل 
شرکت شهرک های صنعتی قم وجود علاقه وانگیزه فعالان و تولید کنندگان قمی 
در خوشه های کسب و کار و همچنین برنامه های حمایتی سازمان صنایع کوچک از 
این بخش را نویدگر آینده ای روشن ارزیابی کرد و افزود: با اتمام فعالیت های خوشه 
کسب و کار کفش و دمپایی ماشینی ولی شرکت شهرک های صنعتی قم همواره در 
کنار تولید کنندگان این بخش از صنعت بوده و خواهد بود. وی یادآور شد: فعالان و 
تولید کنندگان کفش و دمپایی ماشینی استان، حضور جمعی در شهرک های صنعتی 
به منظور توسعه و ساماندهی این صنعت مهم را خواستار هستند، ما نیز با مطالعه و 
طراحی مناسب در حال انجام اقدامات مؤثر در بستر سازی انجام آن هستیم تا این 

نیاز و درخواست  بخشی از صنایع کوچک استان نیز برطرف شود.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم :

سازمان های بیمه گر هیچ پرداختی به 
بیمارستان ها نداشته اند 

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به گذشت بیش از یک سال از 
نپرداختن مطالبات بیمارستان ها از سوی سازمان های بیمه گر، گفت: در صورت 
ادامه این روند، امکان ارائه خدمات غیراورژانسی از ابتدای اسفندماه امسال به بیماران 

وجود ندارد. 
محمدرضا مظفری افزود: بیمارستان های دولتی قم بیش از یک هزار و ۵۰۰ 
میلیارد ریال از سازمان های بیمه گر طلب دارند و این سازمان ها بیش از یک سال 
است که هیچ پرداختی به بیمارستان ها نداشته اند.وی تصریح کرد: با توجه به در 
پیش بودن تعطیلات نوروز و افزایش حجم مراجعات به بیمارستان ها به دلیل حوادث 
ترافیکی، اگر بیمه ها حداقل تا ۵۰ درصد مطالبات را در یک ماه آینده پرداخت نکنند، 
امکان انجام اعمال جراحی غیراورژانسی به لحاظ محدودیت نیروی انسانی و تجهیزاتی 
وجود ندارد. وی با اشاره به این که برای ارائه سرویس نیازمند ذخیره دارو هستیم، 
اضافه کرد: شرکت های دارویی و تجهیزات پزشکی نیز با توجه به پرداخت نشدن 
مطالباتشان، نسبت به فروش لوازم مصرفی به نوعی ما را تحریم کرده اند. مظفری 
خاطرنشان کرد: نپرداختن مطالبات بیمارستان ها باعث شده تا در سال جاری هیچ 
رقمی بابت کارانه پزشکان و پرسنل بیمارستان های دولتی پرداخت نشود.وی افزود: 
فقط بیمارستان نکویی کارانه فروردین ماه گذشته پزشکان را پرداخت کرده است و 
سایر بیمارستان ها هیچ پرداختی نداشته اند.وی ابراز امیدواری کرد: وزارتخانه های 

مرتبط و سازمان های بیمه گر، چاره ای بیندشند تا این مشکلات حل شود.

به مناسبت روز جهانی تالاب ها  صورت گرفت 

تشکیل حلقه انسانی و امضای طومار
 برای نجات دریاچه نمک

به مناسبت روز جهانی تالاب ها جمعی از تشکل های مردم نهاد و فعالان زیست 
محیطی از چندین استان کشور با حضور در دریاچه نمک قم خواستار نجات این 

دریاچه از خشکسالی شدند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، همزمان با روز 
جهانی تالاب ها جمعی از تشکل های مردم نهاد و فعالان محیط زیستی از چندین 
استان کشور با حضور در دریاچه نمک خواستار توجه هرچه بیشتر مسوولان و نجات 
این دریاچه از خشکسالی شدند.  در این گردهمایی اعضای تشکل های مردم نهاد 
محیط زیست و منابع طبیعی از استان های قم، اصفهان، گلستان، خراسان رضوی، 
البرز و آذربایجان غربی به ویژه شهرهای قم، کاشان و آران و بیدگل و همچنین گروه 
کوهنوردی عارف در کنار جمعی از محیط بانان اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان قم حضور یافته بودند.  بر اساس این گزارش، فعالان و دوستداران محیط زیست 
در این گردهمایی با تشکیل حلقه انسانی و همچنین امضای طومار بر ضرورت احیای 
دریاچه نمک و توجه جدی به بحران خشکسالی در این منطقه که بیش از یک چهارم 
جمعیت کشور را با مخاطره های اقتصادی، اجتماعی و سلامتی مواجه می کند، تأکید 
کردند.  دریاچه نمک که در دهه های گذشته از طریق رودخانه های کرج، جاجرود، 
شور، قمرود و قره چای کاملا پرآب بوده است، اکنون با قطع حقابه ها، خشکسالی 
مستمر و برداشت بی رویه از منابع آب زیرزمینی که باعث پیشروی آب های فراشور 
در سفره های زیرزمینی به سمت دشت ها و نابودی پوشش گیاهی و اکوسیستم 
منطقه شده، به یکی از کانون های فعال القاء ریزگردها در منطقه تبدیل شده است. 

در اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم :

نقش هیئت های مذهبی در پیروزی و تداوم 
انقلاب اسلامی بررسی شد

همایش نقش هیئت های مذهبی در پیروزی و تداوم انقلاب اسلامی در اداره کل 
تبلیغات اسلامی استان قم برگزار شد. 

در همایش نقش هیئت های مذهبی در پیروزی و تداوم انقلاب اسلامی شامگاه 
جمعه با حضور مسئولان هیئت های مذهبی برگزار شد، حجت الاسلام سید محمد 
چهل اخترانی رئیس شورای هیئت های مذهبی استان و حجت الاسلام عباس 

اسکندری مدیرکل تبلیغات اسلامی استان به سخنرانی پرداختند.
حجت الاسلام چهل اخترانی خاطراتی از دوران همراهی با امام خمینی)ره( و 
فرزندان ایشان را بازگو کرد و اخلاص، شجاعت و قاطعیت در اجرای احکام الهی را 
از ویژگی های امام خمینی)ره( برشمرد. وی افزود: هیئت های مذهبی از آغاز حرکت 
انقلابی امام خمینی)ره( با ایشان همراهی کردند و در پیروزی انقلاب اسلامی نقش 
محوری داشتند. این هیئت ها اکنون نیز به ولایت فقیه و انقلاب اسلامی پایبند 
هستند. حجت الاسلام اسکندری مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم نیز با اشاره به 
گرایش جوامع بشری و انسان ها به دو ساحت فطرت و طبیعت، اظهار کرد: در طول 
تاریخ مواجهه همه انبیای الهی با طاغوت ها از روی جنگ فطرت با طبیعت بود. اگر 
بخواهیم صراط مستقیم را از دست ندهیم باید روی ندای فطرت پافشاری کنیم و 
سعی کنیم خودمان را از وسوسه های طبیعت رهایی بدهیم. وی گفت: کسی که به 
فطرت و امدادهای غیبی معتقد است از مرگ استقبال می کند و حاضر است در راه 
عقیده اش جان بدهد. اگر انسان، مسیر فطرت را انتخاب کرد و در تطبیق مصداق هم 

دچار اشتباه نشد و در این راه ایثار کرد، شهید محسوب می شود.

هزاره سوم عصر انتقال و تبادل اطلاعات نامگذاری شده و شبکه 
های اجتماعی هم ابزار انتقال این اطلاعات به شمار می آیند در این 
میان زنان خانه دار به دلیل ماهیت کار و شاید فرصت بیشتر، یکی 

از مشتریان پر و پا قرص این وسیله ارتباطی هستند. 
گسترش دسترسی همگان به شبکه های اجتماعی، مجازی 
و افزایش تصاعدی ضریب نفوذ اینترنت در ایران و رشد تعداد 
سایت ها، وبلاگ ها و پایگاه های اطلاع  رسانی باعث شده تا کاربران 
توجه ویژه ای به این شبکه ها داشته  باشند. تاثیر شبکه های مجازی 
در زندگی افراد بر هیچ کس پوشیده نیست و همین موضوع لزوم 
بررسی تاثیر آن را آشکار می کند. از طرف دیگر تاثیر سن، جنس، 
تحصیلات، شغل و سایر ویژگی های فردی در استفاده کاربران از 
شبکه های اجتماعی موضوع قابل توجهی است.نتایج نظرسنجی 
مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران، در مورد وضعیت استفاده از 
شبکه های اجتماعی مجازی در ایران در کانال رسمی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات نشان می دهد که بیشترین سهم 
استفاده از شبکه های اجتماعی مجازی در کشور با سهم ۲۸.۲ 

درصدی متعلق به زنان خانه دار است. 
** اختلال در تعاملات خانوادگی نتیجه حضور مداوم در 

شبکه های اجتماعی 
افشین طباطبایی پژوهشگر مسائل اجتماعی در گفت و گو با 
ایرنا، گفت: استفاده از تکنولوژی و فناوری های نوین اجتناب ناپذیر 
است و مشکل اصلی استفاده درست از این ابزارها است به شکلی 

که ما برده تکنولوژی نباشیم و بر ما تسلط نداشته باشد. 
وی اظهارکرد: در حال حاضر برخی از زنان خانه دار در استفاده 
از این شبکه های مجازی اعتیاد پیدا کرده اند به طوری که در 
طول روز و گاهی حتی تا نیمه های شب در این فضاهای مجازی 
مشغول جستجو و مشاهده مطالب و عکس ها و فیلم ها هستند. 

طباطبایی تاکید کرد: این حضور مداوم زنان خانه دار در فضاهای 
مجازی منجر به بروز اختلالاتی در تعامل با همسر و فرزندانشان 
می شود چرا که این زنان زمانی را که باید صرف بازی با کودکان، 
تربیت فرزندان خود کنند را به حضور در این شبکه های اجتماعی 

اختصاص می دهند. 
این نویسنده و پژوهشگر مسائل اجتماعی افزود: از سوی دیگر 
این حضور مداوم در شبکه های اجتماعی باعث می شود که 
شخص از محیط پیرامون و زندگی عادی فاصله بگیرد که منجر 
به سست شدن بنیان خانواده که اصلی ترین نهاد جامعه است، 

می شود. 
وی با اشاره به این که مادران الگوی فرزندان خود هستند، گفت: 
مادران اولین الگوی افراد هستند و در صورتی که این الگو، سواد 
رسانه ای و آگاهی کافی نداشته باشد باورها و ارزش های کاذب 
به نسل آینده ارائه می شود و فرزندان با محیط زندگی دچار تضاد 
می شوند که این فرایند تاثیرپذیری به واسطه استفاده والدین و 
مادران از این فضاهای مجازی است. وی با اشاره به نیازهای عاطفی 
زنان بیان کرد: زنان به لحاظ عاطفی نیاز به توجه، گفت و گو 
و تعامل با افراد دارند و وقتی این مهم در خانواده محقق نشود 
فضاهای مجازی این مجال را در اختیار آنها قرار می دهد و به آن 
سمت و سو گرایش پیدا می کنند و در این بین با مشکلات و 
آسیب های اجتماعی روبه رو می شوند که در برخی موارد غیرقابل 

جبران است. 
** تغییر سبک زندگی و حضور زنان در فضاهای مجازی

طباطبایی با اشاره به تغییر سبک زندگی زنان خانه دار نسبت به 
گذشته افزود: به واسطه پیشرفت تکنولوژی و ابزار نوینی که در بازار 
وجود دارد سهولت و سرعت در کارها بیشتر شده و از سوی دیگر 
زندگی آپارتمان نشینی موجب شده که دیگر زنان خانه دار گرد 
هم جمع نشوند و بنابر این گپ و گفت و گو بین آنان روز به روز 
کمتر از گذشته شده است. این پژوهشگر مسائل اجتماعی افزود: 
یکی از نیازهای بشر تعامل و برقراری ارتباط با هم نوع خود است به 
شکلی که در بسیاری از شهرهای اروپایی همچون پاریس و میلان 
در کافه های قدیمی افراد نمی توانند از گوشی همراه خود استفاده 
کنند و باید آن را خاموش کنند و در این مکان ها افراد را به تعامل 
و ارتباط اجتماعی ترغیب می کنند. وی اظهارکرد:در ارتباط انسانی 
و گفت و گو نیاز به عناصر اصلی همچون نگاه، شنیدن صدا و .. 
است که در فضای مجازی این موارد حذف می شود و بار احساسی 
درستی منتقل نمی شود که برای انتقال درست احساسات بین 

افراد لازم است که به صورت رو در رو با هم در ارتباط باشند. 
** کم کاری رسانه های رسمی و گرایش به شبکه های 

اجتماعی 
حسین نوریخواه استاد دانشگاه ، درباره دلایل افزایش گرایش 
افراد برای استفاده از فضاهای مجازی، گفت: از آنجایی که رسانه 
های ما آن طور که باید و شاید به لحاظ خبری و اطلاعات افراد 
را قانع نمی کنند در نتیجه افراد به سایر ابزارهای اطلاع رسانی 
گرایش پیدا می کنند. وی افزود: اگرچه اخبار منتشر شده در 
شبکه های اجتماعی قابل اعتماد نیست اما از سوی دیگر این 
شبکه ها آزادی عمل بیشتری دارند و محافظه کاری در این شبکه 
ها وجود ندارد و مخاطبان بیشتر به آنها گرایش دارند. این استاد 
دانشگاه، دلیل گرایش زنان خانه دار به این شبکه ها را پیچیدگی 

های زندگی شهری و گسترش زندگی آپارتمان نشینی عنوان کرد 
و گفت: شبکه های اجتماعی صرفا خبررسان نیستند و بلکه در 
کانال ها، ارتباطات نفر به نفر و یا گروهی وجود دارد و افراد با 
تشکیل این گروه ها با یکدیگر ارتباط برقرار می کنند چرا که با 

رشد تکنولوژی ارتباطات رو در روی افراد کاهش یافته است. 
** استفاده از فضاهای مجازی باید هدفگذاری شود 

این استاد دانشگاه درباره مزایای استفاده از شبکه های اجتماعی 
برای زنان خانه دار، گفت: این شبکه ها فرصتی برای انتقال مفاهیم 
فرهنگی و علمی همچون دسترسی به کتاب های صوتی، کشفیات 
علمی در زمینه های مختلف، فرهنگ و آداب و رسوم ملت های 
مختلف است اما نکته ای که باید به آن توجه کرد این است که 
این حرکت هدفگذاری شود چرا که اگر هدف مشخصی تعیین 
نشود ممکن است به بیراهه برویم. وی به کتاب ها و فیلم هایی 
که به صورت رایگان در این کانال ها عرضه می شود اشاره کرد و 
گفت: به نظر من این کار درستی نیست چرا که برای تهیه این 
فیلم ها و کتاب ها هزینه های زیادی شده این در حالی است که 
افراد به صورت رایگان از آنها استفاده می کنند در صورتی که باید 
تمهیداتی در نظر گرفته شود تا حق و حقوق مولف و تولیدکننده 

در این موارد رعایت شود. 
** شبکه های اجتماعی مطابق با قوانین و فرهنگ ما 

نیستند 
نوریخواه با تاکید بر این که این شبکه های اجتماعی مطابق 
قوانین و مقررات و فرهنگ جامعه ما نیستند، افزود: شبکه های 
اجتماعی همچون تلگرام شبکه های جهانی بوده و مطابق با 
فرهنگ ما نیستند لذا مطالب، تصاویر و فیلم هایی که در این 
شبکه ها منتشر می شود آسیب های جبران ناپذیری برای افراد و 
به خصوص زنان خانه دار به دنبال دارد و ضروری است که توجه 
جدی به این مهم شود و تا حد ممکن جلوی این آسیب ها را 

گرفت. نوریخواه اظهارکرد: در حال حاضر نرم افزارهای مناسبی در 
کشور وجود دارد که برای تمام اقشار جامعه قابل دسترسی است 
و افراد می توانند با جستجو در فروشگاه ها و مراکز معتبر از آنها 

استفاده کنند. 
وی تصریح کرد: علیرغم تلاش مسئولین این شبکه ها به قوانین 
ما پایبند نیستند در صورتی که اگر ما از نرم افزارهای داخلی 
استفاده کنیم می توانیم به کمک ابعاد قانونی حمایت های لازم 
را از کودکان، زنان و خانواده ها داشته باشیم چرا که این فضاها 
برخلاف تصور واقعی هستند و می تواند در حفظ بنیان های 
فرهنگی و هنری موثر باشند. نوریخواه مهمترین اولویت در زمینه 
استفاده از شبکه های مجازی را قانون مند کردن آن عنوان کرد 
و گفت: اگر استفاده از شبکه های اجتماعی هدفگذاری و قانونمند 
شوند آنگاه می توانیم بسیاری از سیاستگذاری ها در فضاهای 

مجازی را نیز انجام دهیم. 
 این استاد دانشگاه تاکید کرد: زنان خانه دار نباید حداکثر بیش 
از یک تا دو ساعت در روز از فضای مجازی استفاده کنند، گفت: 
همه افراد باید برنامه ریزی و زمانبندی مناسبی برای استفاده از 
شبکه های اجتماعی داشته باشند. نوریخواه تصریح کرد: البته ما 
نباید تنها به آسیب های ناشی از استفاده زنان خانه دار از این 
شبکه ها تکیه کنیم چرا که اگر در استفاده از این شبکه ها هدف 
های اقتصادی همچون کارآفرینی برای این قشر را مورد توجه 
قرار دهیم نتایج خوبی حاصل می شود. برای نمونه زنان خانه دار 
می توانند بسیاری از کالاهایی که خود اقدام به تهیه آن می کنند 
را به کمک این شبکه ها به فروش برسانند. وی پیشنهاد کرد: 
با گسترش شبکه های داخلی که امکان پرداخت داشته باشند 
و بتوان کالاها را به صورت قانونی عرضه کرد زمینه گسترش 
تجارت الکترونیک برای زنان خانه دار فراهم می شود که نه تنها 
کمک مالی برای خانواده است بلکه از نظر اقتصادی برای جامعه 
نیز مفید است. شبکه های اجتماعی همچون شمشیر دولبه در 
جامعه عمل می کنند که می تواند محصول آن مثل اطلاعات، 
آسیب ها و مسائل گوناگون برای افراد به همراه داشته باشد و 
به نظر می رسد برای رهایی از این پیامدها بتوان با آموزش در 
مدارس تا دانشگاه ها آسیب ها را کاهش داد. همچنین نهادها 
و سازمان های مربوطه همچون شهرداری ها و صدا و سیما 
می توانند در فرهنگسازی و نحوه به کارگیری صحیح این فضا به 
شکل همگانی نیز تاثیرگذار باشند. در حال حاضر عدم آگاهی 
از فعالیت  در فضای مجازی، اکثر طبقات جامعه را با تبعات 
مختلف روبرو کرده است.با توجه به قابلیت ها و نیازهای زنان 
خانه  دار می توان با توسعه شرایط کارآفرینی و افزایش تولیدات 
خانگی، ارتقای کسب درآمد خانوار و مشارکت زنان در جامعه 
اقدامات مناسب انجام داد. برای مثال زنان خانه دار می توانند با 
کسب مهارت های گوناگون همچون یادگیری زبان انگلیسی و 
کسب فنون ترجمه، آموزش انواع هنرها و صنایع دستی در تولید 
و توسعه ملی موثر باشند. اگر سیاستگذاران فرهنگی نیازهای 
مطلوب و جذاب دیگری را برای غنی سازی اوقات فراغت زن 
خانه دار ارائه دهند، آن وقت می توان امیدوار بود که شبکه های 
اجتماعی به عنوان یک فرصت در ارتقای آگاهی زنان تاثیرگذار 

هستند.

استفاده زنان خانه دار از شبکه های اجتماعی؛ فرصت یا تهدید 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران  خبرداد

مرگ مرد ٤۵ ساله در نانوایی
 بر اثر گازگرفتگی

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از مرگ مرد ۴۵ ساله 
در پی گازگرفتگی در یک نانوایی خبر داد. 

سید جلال ملکی ، درباره جزییات این حادثه گفت: ساعت ۱۰ و  ۱۹ دقیقه صبح دیروز 
حادثه گاز گرفتگی در محل یک نانوایی واقع در قیام دشت، خیابان باهنر به ایستگاه ۶۶ 

سازمان آتش نشانی اطلاع داده شد.
وی افزود: ۲ کارگر ۴۵ ساله در حال استراحت در این نانوایی بوده که به علت استفاده 

از اجاق خوارک پزی دچار گاز گرفتگی شده بودند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی با اشاره به حضور آتش نشان ها در محل حادثه 
اظهارکرد: پس از حضور آتش نشان ها در محل حادثه، عوامل انتظامی نیز در محل 
حاضر شده و آتش نشان ها ۲ مرد ۴۵ ساله را در حالی که یک نفر از آنها جان خود را 
از دست داده بود، از محل خارج کردند. ملکی ادامه داد: کارگر دوم نیز شرایط چندان 

مساعدی نداشت و برای ادامه مراحل درمانی به عوامل اورژانس تحویل داده شد.
وی با تاکید بر اینکه علت دقیق فوت کارگر ۴۵ ساله از سوی پزشکی قانونی اعلام 
خواهد شد تصریح کرد: محتمل ترین علت مرگ این کارگر، گاز گرفتگی است اما نتیجه 
دقیق از سوی پزشکی قانونی اعلام خواهد شد. سخنگوی سازمان آتش نشانی با اشاره به 
اتمام عملیات آتش نشان ها پس از خروج پیکر ۲ کارگر از محل خاطرنشان کرد: آتش 

نشان ها ساعت ۱۱ و ۱۳ دقیقه محل را ترک کردند.

رئیس پلیس آگاهی استان گلستان  خبرداد

انهدام باند سرقت خودروهای پراید
 در گرگان 

رئیس پلیس آگاهی استان گلستان از دستگیری اعضای باندی که با شناسایی 
خودروهای فاقد تجهیزات ایمنی کافی اقدام به سرقت ۲۳ دستگاه خودرو پراید در 

گرگان کرده بودند، خبر داد. 
سرهنگ  مجتبی مروتی گفت: در پی چندین فقره سرقت خودرو پراید در حاشیه های 
شهر گرگان و مکان های خلوت وکم تردد این شهر و شکایت های مردمی و ابراز نارضایتی 
شهروندان از وقوع این سرقت ها، رسیدگی به موضوع این سرقت ها بصورت ویژه در دستور 
کار ماموران اداره مبارزه با سرقت آگاهی استان قرار گرفت.  سرهنگ مروتی ادامه داد: 
تحقیقات اولیه ماموران راه به جایی نبرد تا اینکه با تشدید فعالیت ها و ایجاد گشت های 
نامحسوس و فعال سازی منابع خبری  موفق شدند، با بررسی شیوه های سرقت و 
موقعیت های جغرافیایی وقوع جرم سه سارق حرفه ای را که با شناسایی خودروهای مدل 
پایین و فاقد تجهیزات ایمنی کافی اقدام به سرقت این خودروها می کردند را شناسایی 
و تحت کنترل نامحسوس قرار دهند.  رئیس پلیس آگاهی استان ادامه داد؛ با تحقیقات 
صورت گرفته و اطمینان از سرقت خودروها توسط این سه سارق، ماموران وارد عمل 
شده و طی چند مرحله عملیات غافلگیرانه هر سه متهم را در مخفیگاه خود دستگیر 
کردند.  سرهنگ مروتی گفت: با انتقال متهمان به پلیس آگاهی و تحقیقات صورت 
گرفته هر سه سارق در ابتدا منکر حقیقت بودند اما در مواجهه با ادله کافی که از سوی 
پلیس ارائه شد متهمان وادار به بازگو کردن حقیقت کرد و سارقان به ۲۳ فقره سرقت 
خودرو پراید و ۱۳ فقره سرقت قطعات داخل خودرو اعتراف کردند.  این مقام انتظامی 
ادامه داد: با اعترافات صورت گرفته از سوی متهمان ۱۵ دستگاه خودرو کشف و تلاش 

جهت کشف دیگر سرقت ها ادامه دارد .  
رئیس پلیس آگاهی استان در ادامه همچنین با اشاره به نحوه سرقت خودروها توسط 
اعضای این باند تصریح کرد: متهمان با شناسایی خودروهای فاقد تجهیزات ایمنی 
کافی و کنترل این خودروها در یك فرصت به دست آمده اقدام به سرقت کرده و با 
انتقال خودروها به مکانی امن و بعد ازسرقت قطعات، آنها را در گوشه ای رها می کردند.  
سرهنگ مروتی با اشاره به اینکه تلاش جهت شناسایی و دستگیری دیگر اعضای 
از شهروندان خواست: همیشه  ادامه دارد،  باند و مالخرها همچنان  این  احتمالی 
توصیه های پلیس را جدی گرفته و از رها سازی وسایل نقلیه فاقد تجهیزات ایمنی 

کافی جدا خودداری کنند.

 رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بالگرد اورژانس قم از زمان 
راه اندازی تا پایان دی ماه امسال، با انجام ۳۰۰ ماموریت هوایی، ۷۱۰ مصدوم و بیمار را به 

مراکز درمانی انتقال داده است. 
محمد رضا حسنی افزود: راه اندازی بالگرد اورژانس ۱۱۵ یکی از بسته های طرح تحول 
نظام سلامت در حوزه درمان است که در مردادماه سال ۹۳ در قم افتتاح شد و از نیازهای 

جدی و واقعی استان قم می باشد.
طرح تحول سلامت از اردیبهشت ماه سال ۹۳ در کشور اجرایی شد و تاکنون این طرح 
در چهار فاز اجرا شده که شامل فاز درمان، فاز بهداشت، فاز اصلاح تعرفه های پزشکی و فاز 

اصلاح نظام آموزش پزشکی است.
وی اضافه کرد: از تعداد مصدوم و بیمار انتقال یافته به مراکز درمانی، ۶۶۵ مصدوم مربوط 
به حوادث ترافیکی بوده که به دلیل شدت جراحات وارده از محورهای مواصلاتی استان به 

بیمارستان شهید بهشتی منتقل شده اند.
وی ادامه د اد: ۴۵ بیمار غیرتصادفی نیز که به دلیل وخامت اوضاع جسمی در حوادثی مانند 
سقوط از ارتفاع، سوختگی، غرق شدگی و یا داشتن بیماری قلبی و زایمان هایی که زمان 
رسیدن به بیمارستان اهمیت زیادی دارد، توسط بالگرد به مراکز درمانی منتقل شده اند.

حسنی با بیان این که بالگرد اورژانس ۱۱۵ قم در مواقع ضروری و پس از درخواست اورژانس 
زمینی بلافاصله به پرواز درمی آید، تاکید کرد: زمان رساندن مصدوم به ویژه مجروحان 
بدحال به مراکز درمانی مهم ترین دغدغه اورژانس ۱۱۵ بود که اورژانس هوایی این مشکل 
را مرتفع کرده است.وی با بیان این که قم محور مواصلاتی ۱۷ استان کشور است و به طور 
طبیعی حجم تردد و تصادف ها در محورهای آن بالاتر از سایر استان هاست، گفت: این 
مساله اهمیت به کارگیری اورژانس هوایی در این استان را دوچندان می کند و از زمان راه 

اندازی بالگرد ۱۱۵ تاکنون اثربخشی آن بر همگان مسلم شده است.
به گفته رئیس مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم، اگر مصدومانی که دچار آسیب 
های جدی در نواحی حساس بدن شده اند، با آمبولانس به مراکز درمانی منتقل شوند، به 

طور قطع جان آن ها را به خطر می افتد.
حسنی تصریح کرد: اورژانس هوایی با کاهش زمان انتقال مصدومان و بیماران بدحال به 
بیمارستان و در نتیجه با تسریع در ارائه خدمات درمانی، نجات جان مصدومان حوادث و 

بیماران را دوچندان کرده است.
وی بیان کرد: در ماموریت هایی که می توان از بالگرد استفاده کرد، مطابق دستورالعمل 
های فنی باید دارای تعداد مصدومان بالا باشد تا با اعزام بالگرد، از اعزام همزمان چندین 
دستگاه آمبولانس که باعث خالی شدن منطقه ای از آمبولانس های موجود می شود، 
جلوگیری کرد.رئیس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم اضافه کرد: زایمان هایی که زمان رساندن مادر 
به بیمارستان به دلیل در خطر بودن جان مادر و کودک، اهمیت بالایی دارد از مواردی است 

که بالگرد اورژانس ۱۱۵ به پرواز درآمده است.
به گفته وی، در طول راه اندازی اورژانس هوایی ۱۱۵ قم، چند تن از افراد که در حوادثی 

دچار قطع عضو شده اند و نیازمند پیوند سریع عضو بودندنیز به تهران اعزام شده اند.
وی گفت: قم در تعطیلات میزبان جمعیت زیادی از زائران و گردشگران است که وارد این 
شهر می شوند و یا از محورهای مواصلاتی آن عبور می کنند.حسنی اضافه کرد: این حجم 
از رفت و آمدها باعث افزایش حوادث ترافیکی شده است و به همین دلیل زمان رساندن 
مصدومان از محل حادثه که معمولا در محورهای برون شهری است به بیمارستان ها داخل 

شهر، اهمیت زیادی دارد.
وی ادامه داد: در سال های گذشته که استان قم بالگرد اورژانس ۱۱۵ نداشت، با وجود 
این که زمان رسیدن بر بالین بیمار و مصدوم کمتر از میانگین کشوری بود، ولی طولانی 
بودن زمان رساندن آن ها به مراکز درمانی به دلیل حجم بالای ترافیک، جان هموطنان به 

خطر می انداخت.
وی افزود: استفاده از بالگرد در استان قم از ابتدای شروع برنامه تاکنون در سطح کشور به 
عنوان یکی از پیشروترین مراکز اورژانس هوایی را از نظر تعداد ماموریت و انتقال بیماران و 

هم از نظر کیفیت ارائه خدمات و انتقال بیماران بوده است.
حسنی اضافه کرد: سال گذشته قم استان قم رتبه نخست کشوری را در کمترین میزان 

تلفات حین انتقال به بیمارستان در سطح کشور کسب کرد.
وی در ادامه به احداث پایگاه اورژانس هوایی اشاره و بیان کرد: نخستین پایگاه استاندارد 
اورژانس هوایی کشور با ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی در حال تکمیل است که اگر اعتبار 
مورد نیاز برای تجهیز این پایگاه تامین شود، پیش بینی می شود تا یک ماه دیگر به بهره 

برداری برسد.
وی افزود: این پایگاه علاوه بر اینکه امکان پرواز بالگرد دارد، دارای ۲ محل آشیانه و فرود 

اضطراری است و همزمان سه بالگرد می توانند در این پایگاه استقرار داشته باشند.
رئیس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم ادامه داد: مساحت این پایگاه بالغ بر هفت هزار و ۲۰۰ متر 

مربع است و در حد فاصل ۲ عوارضی قم- کاشان و قم- تهران در حال ساخت است.
وی با اشاره به امکان استقرار همزمان بالگرد، اتوبوس آمبولانس و آمبولانس در پایگاه 
اورژانس هوایی، گفت: این پایگاه مجموعه کاملی از ارائه خدمات آمبولانس زمینی و هوایی 
است که به تناسب نیازی که در سطح جاده پیش می آید، قابل استفاده است و در حوادثی 
که نیازمند حضور همزمان بالگرد، اتوبوس آمبولانس و آمبولانس است، سرعت عمل اورژانس 

بسیار بالا خواهد بود.
وی با اشاره به هزینه بیش از ۵۰ میلیارد ریالی برای احداث این پایگاه، گفت: کلنگ ساخت 
پایگاه اورژانس هوایی از ۲ سال پیش به زمین زده شد و با وجود این که در سطح کشور نظیر 

ندارد، دارای تمام استانداردهای لازم برای یک پایگاه اورژانس هوایی است.
حسنی همچنین گفت: به دلیل مدیریت فنی و اجرایی که در استفاده از بالگرد اورژانس در 
استان قم صورت گرفته، قم جزو اولین استان هایی است که در آینده نزدیک مجهز به مدی 

کوپتر )بالگرد اورژانس هوایی اختصاصی پزشکی( می شود.
وی افزود: مدی کوپتر از نظر تجهیزات و امکانات برای انتقال بیماران، پیشرفته و در حد 

استانداردهای جهانی است.

از زمان راه اندازی بالگرد اورژانس قم تا پایان دی ماه صورت گرفت : 

انجام 3٠٠ ماموریت هوایی، و انتقال  71٠ مصدوم و بیمار به مراکز درمانی

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم 
گفت: ۲۱۶ تصادف موتورسوار، ۲۲۵ مجروح در یک هفته 
در قم برجای گذاشت که نشان دهنده وجود آمار بالای 

تصادفات در حوزه موتور سواران است.
مهدی فراهانی با اعلام این خبر افزود:شاخص ترین 
تصادف در هفته گذشته مربوط به سانحه ای در داخل 
شهر است یک دستگاه موتورسیکلت با سه سرنشین در 
برخورد شدید با یک دستگاه پراید گزارش شد که دو تن 

از موتور سواران دچار ضربه مغزی شدند.
وی تصریح کرد:آموزش و فرهنگ سازی برای کاهش 
آمار تصادفات موتور سیکلت امری ضروری است  متاسفانه 
مهم ترین عامل در تصادفات در حوزه موتور سیکلت بی 

نظمی و بی توجهی به رعایت قوانین است.
فراهانی خاطرنشان کرد: بیشترین توان اورژانس صرف 

تصادفات موتور سواران می شود که به طور میانگین ۴۵ 
درصد از توان فوریت های پزشکی را به خود اختصاص 
می دهد. وی بیان کرد: از دغدغه های مهم در استان 
قم،موتورسواران هستند که به واسطه تصادفات بالا در این 
حوزه بیشترین سطح اشتغال تخت های بیمارستان را نیز 

به خود اختصاص داده است.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی 
قم تاکید کرد: عدم استفاده از کلاه ایمنی، بی توجهی 
به مقررات، سرعت بالا و حرکت با موتور با چند سرنشین 
و ...از مهمترین عوامل مهم در حوادث موتورسواران به 
شمار می رود. وی گفت: متاسفانه زمانی که بیماری را 
به بیمارستان منتقل می کنیم با تخت های پر و ظرفیت 
کامل روبرو می شویم که این می تواند دغدغه ای جدی 

باشد.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد
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